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 بــا توجه بــه اهمیت نقــش منابــع آب زیرزمینی در 
بخش های مختلف زیســت محیطی، اجتماعی و اقتصادی 
موجود در سطح یک دشت، حفظ و حراست از این منابع و 
جلوگیــری از برهم خوردن تعادل آن به عنوان یک وظیفه 

همگانی برای همه افراد واجب است.
 منابع آب زیرزمینی، به عنوان منابعی اســتراتژیک که 
در مواقع اضطراری می توانند آثار خشکســالی یا کم آبی را 
تقلیل دهند، از اهمیت بسزایی برخوردارند. در ایران به دلیل 
قرارگیری در کمربند خشک جهان و میزان بارش به نسبت 
کمتر نسبت به متوسط جهانی، میزان این وابستگی بیشتر 
اســت، به نحوی که آب زیرزمینــی در حال حاضر یکی از 
منابع اصلی تامین نیاز بخش های مختلف از جمله مصارف 

کشاورزی، صنعت و شرب است.
طی چند دهه گذشته به دلیل خشکسالی، پدیده تغییر 
اقلیم و نیز پیشــرفت تکنولــوژی در بهره گیری از فناوری 
حفرچاه و پمپاژ، میزان بهره برداری از آبهای زیرزمینی در 
دشت های مختلف کشور روند صعودی به خود گرفته است. 
به نحوی که با توجه به آمار ثبت شده در وزارت نیرو از روند 
افت تراز آب زیرزمینی و برآورد کسری حجم آبخوان های 
کشــور، از اوایل دهه 50 شمســی مازاد برداشت از آبخوان 
های کشــور شروع شده است که این روند از اوایل دهه 70 
شمسی شدت یافته و تقریباً هرسال بیشتر شده است، که 
در اثر این مازاد برداشت، میزان کسری تجمعی مخازن آب 
زیرزمینی کشــور در سال 1400 به عدد 143 میلیارد متر 

مکعب رسیده است.
بر اســاس آمار و ارقام موجود هــم اکنون 55 درصد از 
98 میلیارد متر مکعب آبی که به صورت ســالانه در کشور 
به مصرف می رســد، از طریق چاه هــا و قنات ها )منابع آب 
زیرزمینی( تأمین می شــود که 85 درصد از آب استحصال 
یافته از سفره های آب زیرزمینی، مربوط به چاه های مجاز فعال 
است، وضعیتی که تداوم آن خسارت های جبران ناپذیری را 

برای کشور در پی خواهد داشت.
در میان استان های کشور بیشترین وابستگی به آب های 
زیرزمینی به اســتان هایی چون کرمان، یزد، البرز، خراسان 
جنوبی، هرمزگان، همدان، خراسان رضوی و فارس اختصاص 
دارد که به ترتیب در این استان ها سهم برداشت آب از منابع 
آب زیرزمینی نســبت به آب های ســطحی 93 درصد، 91 
درصد، 89 درصد، 89 درصــد، 88 درصد، 87 درصد، 84 
درصد و 80 درصد اســت. در واقع در این استان ها بیش از 
80 درصد از آب مصرفی سالانه از منابع زیرزمینی برداشت 
می شــود و این اتفاق نقش ویرانگری در وضعیت آبی آن ها 
داشــته و خواهد داشــت. این در حالی است که شرایط در 
بسیاری از دیگر استان های کشور نیز چندان رضایت بخش 
نیست و به طور کلی در استان های دیگری مانند استان های 
مرکزی، قم، ســمنان، زنجان، قزوین، اصفهان، گلســتان، 
سیستان و بلوچستان، تهران، کرمانشاه و لرستان نیز بیش 
از نیمی از آب مصرفی ســالانه از طریق چاه های زیرزمینی 
تأمین می شود. روندی که به آن اشاره شد نه تنها در دهه های 
گذشته به عنوان مانعی برای تغذیه مؤثر آبخوان های کشور 
عمل کرده است، بلکه ســبب شده تا منابع آب زیرزمینی 
کشــور به صورت سالانه با کسری 5 میلیارد مترمکعبی رو 
به رو شود و میزان کسری تجمعی آبخوان های کشور نیز به 
چیزی حدود 143 میلیارد مترمکعب برسد. آمارهای رسمی 
نشان می دهد هم اکنون و از 609 محدوده مطالعاتی )آبخوان(، 
 410 محدوده وارد وضعیت ممنوعه و ممنوعه بحرانی شده اند 
و عملًا امکان توســعه بهره برداری منابع آب، دیگر در آن ها 

وجود ندارد.

یادداشت

مهر تأیید 
قلعه نویی به خط 
دفاع نکونام

 عملیات
  سیاه 
دلالان ارزی

 طلا و
 یک جهش 
هدفمند

 منتظر خبرهای خوب از رشد 
اقتصادی هستیم

سرمایه گذاری در پالایشگاه 
فراسرزمینی 

 آغاز جهش تولید در
 دیمزارهای کشور

شیراز در آستانه پایان یک دهه 
انتظار برای تامین آب

وزیر جهادکشاورزی با بیان اینکه علاوه بر 
گندم، ظرفیت خودکفایی در چهار محصول 

برنج، جو، پنبه و شکر...

یکی از مزیت های ساخت و سرمایه گذاری در 
پالایشگاه های فراسرزمینی صادرات بی چون 

و چرای نفت و فرآورده های...

سخنگوی اقتصادی دولت گفت: گزارش های 
آماده شده از رصد فعالیت شرکت های بزرگ، 

نشان می دهد می توانیم ...

            پروژه خط دوم انتقال آب شرب از سد 
درودزن به شهر شیراز که از سال ۱۳۹۰ آغاز شد، 

اکنون در استانه بهره برداری است...
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مجتبی مراد حاصلی 

  تاثیر برداشت از 
چاه های منابع آب بر 
سفره های منابع آب 
زیرزمینی
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اعلام نرخ خرید 
گندم تا اوایل 
هفته آینده
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نرخارزبهروندثباتخودبازمیگردد

نرخارزبهروندثباتخودبازمیگردد
مرتضی قدیمی  -      یک اقتصاددان با تاکید بر اینکه آزاد سازی منابع ارزی ایران در کشورهای مختلف موجب خواهد شد کسری بودجه به شیوه ای غیر از چاپ پول کاهش یابد، گفت: التهاب بازار ارز در چند رز گذشته، 

فروکش خواهد کرد و نرخ ارز به روند ثبات خود باز خواهد گشت.

اگر بانک مرکزی ثبات نرخ 
ارز را در مرکز مبادله ارز 
و طلا حفظ کند و تامین 

ارز را نیز برای متقاضیان 
انجام دهد، هیجان کاذب 

 بازار ارز فروکش 
خواهد کرد.

کریســمس و ســال نو میلادی و حالا هم جنگ میان رژیم صهیونیستی و فلسطین 
بازار ارز تکان خورده است.بغزیان گفت: باید تاکید کنم که تغییرات نرخ ارز به مراتب 
بسیار کمتر از رویدادهای گذشته بوده است، به طوری که اگر حوادث امروز فلسطین 
در دو سال گذشته رخ می داد، نرخ ارز تا 60 هزار تومان افزایش می یافت، اما به دلیل 
مدیریت خوب بانک مرکزی، بازار ارز عکس العمل خاصی نشان نداده است؛ ضمن اینکه 

نرخ ارز مرکز مبادله ارز و طلا نیز تغییری نکرده است.
این اقتصاددان بیان کرد: اگر بانک مرکزی ثبات نرخ ارز را در مرکز مبادله ارز و طلا 
حفظ کند و تامین ارز را نیز برای متقاضیان انجام دهد، هیجان کاذب بازار ارز فروکش 
خواهد کرد.وی در پایان تاکید کرد: باید توجه کرد که جنگ اسرائیل در داخل خاک 
ایران روی نداده و ایران متهم نشــده و تحریم ها نیز ســنگین تر نشده است، بنابراین 
التهاب بازار ارز فروکش خواهد کرد و نرخ ارز به روند ثبات خود باز خواهد گشــت و 

در بدترین شرایط نرخ ارز در کانال های فعلی باقی خواهد ماند.

آلبرت بغزیان ،درباره اخبار مرتبط با آزادســازی 6 میلیارد دلار 
منابع ارزی در کره جنوبی و 1.7 میلیارد دلار از منابع ارزی کشــور 
در لوکزامبورگ، اظهار کرد: آزاد شدن دارایی های بلوکه شده، علاوه 
بر تقویت ذخایر ارزی کشور، به مدیریت بهتر بازار نیز کمک خواهد 
کــرد؛ بدین ترتیب هیجان کاذب از بیــن خواهد رفت و بازار ارز به 

آرامش خواهد رسید.
وی تصریح کرد: یکی از مزایای آزاد شدن دارایی های ارزی ایران 
این اســت که کسری بودجه کشــور را به شیوه ای غیر از چاپ پول 

کاهش می دهد.
این اقتصاددان اضافه کرد: بنابراین آزادسازی منابع بلوکه شده ایران 
در کشورهای دیگر به سود اقتصاد خواهد بود، به طوری که نوسان بازار 
ارز را کاهش می دهد و سوداگران دیگر نمی توانند از ارز برای مقاصد 

جاه طلبانه خود استفاده کنند.
بغزیان عنوان کرد: با آزاد شدن دارایی های ارزی بازار ارز به ثبات 
خواهد رســید و تولیدکننده می تواند اعتمــاد کند که نرخ ارز برای 
مدت طولانی تری در کانال های فعلی باقی بماند، به طوری که قابلیت 

پیش بینی برای فعالان اقتصادی امکان پذیر خواهد شد.
وی تاکید کرد: چگونگی پرداخت و مصرف 1.7 میلیارد دلار از منابع 
ارزی ایران در لوکزامبورگ مهم نیســت، بلکه آن چیزی که اهمیت 
دارد این است که دارایی های جدید ارزی در اختیار ایران قرار گرفته 

است که امیدواریم این دیپلماسی فعال به قوت خود باقی بماند.
این کارشناس مساپل اقتصادی در ادامه با اشاره به افزایش نرخ ارز 
در چند روز گذشته، گفت: سابقه تاریخی تغییرات نرخ ارز به کرات 
وجود داشته اســت که با تحولاتی مانند افزایش سفرهای خارجی، 

 تاکید بر آموزش تخصصی کارگران در بنگاه های 
اقتصادی

سرپرســت مرکز تحقیقات و تعلیمــات حفاظت فنی و 
بهداشت کار می گوید: با حمایت های معنوی و اعطای مجوز 
پذیرش همکاری که از ســوی مرکــز تحقیقات و تعلیمات 
حفاظت فنی و بهداشــت کار به شــرکت های معتبر واگذار 
می شود، آن ها مجازند در یک بازه زمانی یکساله با نظارت این 
مرکز نسبت به موضوع آموزش تخصصی کارگران و تست های 
آزمایشگاهی محصولات ایمنی به عنوان همکار فعالیت کنند.

موضــوع آموزش ایمنی کار به عنــوان یکی از مهم ترین 
راهکارهای ایمن سازی محیط کار، ارتقای بهره وری و صیانت 
از نیروهای انسانی و مادی کشور همواره سرلوحه ماموریت های 

وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی قرار داشته است.
با استناد به آیین نامه آموزش ایمنی کارفرمایان، کارگران 
و کارآموزان مصوب مورخ سال 1388 شورای عالی حفاظت 
فنی و اصلاحیه تاریخ 18/7/1401، مرکز تحقیقات و تعلیمات 
حفاظت فنی و بهداشت کار به عنوان مرجع ذیصلاح در ارائه 

خدمات آموزش ایمنی کار در کشور تعیین شده است.
وزارت تعــاون، کار و رفاه اجتماعی با همکاری ســازمان 
بین المللی کار )ILO( و با رویکرد حفظ و صیانت از سرمایه های 
انســانی و فعالیت در عرصه های مرتبط با ایمنی و بهداشت 
شــغلی، مرکز تحقیقات و تعلیمات حفاظت فنی و بهداشت 

کار را تاسیس کرد.
حبیب الله جلیلی ـ سرپرست مرکز تحقیقات و تعلیمات 
حفاظت فنی و بهداشت کار وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی، 
رسالت این مرکز را حمایت از آموزش و پژوهش شرکت ها و 
شناسایی مجموعه هایی دانست که در بخش ایمنی و تجهیزات 
فنی پیشــرو هستند.وی با اشــاره به اهمیت مقوله ایمنی و 
بهداشت شغلی عنوان کرد: یکی از اهداف مرکز تحقیقات و 
تعلیمات حفاظت فنی و بهداشت کار، مشاوره ایمنی و آشنایی 

با آخرین اقدامات سایر شرکت ها است.

 مدیرکل غرب آســیای سازمان توسعه تجارت با اشاره به مبادلات تجاری ایران و 
کشــورهای حوزه غرب آســیا طی 6ماهه نخست سال 1402 از صادرات 10 میلیارد 
دلاری ایران به کشورهای غرب آسیا و افزایش 6 درصدی صادرات به این کشورها خبر 
داد.به گزارش از سازمان توسعه تجارت ایران، فرزاد پیلتن با اشاره به مبادلات تجاری 
ایران و غرب آســیا اظهار داشت: بر اساس آمارهای منتشر شده توسط گمرک ایران 
در 6 ماهه نخســت ســال 1402 صادرات ایران به کشورهای غرب آسیا شامل عراق، 
امارات، کویت، عمان، قطر، عربســتان، بحرین، یمن، سوریه، لبنان، اردن و ترکیه 10 
میلیارد و 346 میلیون دلار بوده که 45 درصد از صادرات کل کشور به جهان را شامل 
شده است.مدیرکل غرب آسیای سازمان توسعه تجارت ایران افزود: صادرات ایران به 
کشورهای حوزه مذکور در مقایسه با مدت مشابه سال 1401 با حدود 600 میلیون 
دلار افزایش، 6 درصد رشــد را نشــان می دهد.وی ادامه داد: از نظر وزنی نیز صادرات 

ایران به کشورهای این حوزه نیز طی مدت مذکور 30 میلیون و 387 هزار تن بوده که 
نسبت به مدت مشابه سال گذشته با حدود 6 میلیون و 37 هزار تن افزایش، رشد 25 
درصدی را تجربه کرده است.پیلتن بیان کرد: همچنین بررسی آمارها نشان می دهد 
در میان گروه کشــورهای فوق عراق با 4.5 میلیارد دلار، امارات با حدود سه میلیارد 
دلار، ترکیه با 2.4 میلیارد دلار به ترتیب مقاصد اول تا ســوم صادراتی کشــور را طی 
مدت مذکور به خود اختصاص داده اند.مدیرکل غرب آســیای سازمان توسعه تجارت 
ادامه داد: کشــورهای عمان با 635 میلیون دلار، کویت با 86 میلیون دلار، سوریه با 
85 میلیون دلار، قطر با 53 میلیون دلار و یمن با 25 میلیون دلار در رتبه های چهارم 
تا هشــتم مقاصد صادراتی کشور در حوزه غرب آسیا قرار دارند.وی گفت: لبنان با 9 
میلیــون دلار، بحرین با 4 میلیــون دلار و اردن با 2 میلیون دلار نیز رتبه های نهم تا 
یازدهم اهداف صادراتی ایران به کشورهای حوزه غرب آسیا قرار دارند. صادرات ایران 

به عربستان نیز طی مدت مذکور همچنان ناچیز و کمتر از 500 هزار دلار بوده است.
پیلتن ادامه داد: همچنین بررســی های مقایسه ای صادرات ایران به کشورهای حوزه 
غرب آسیا نشان می دهد صادرات به کشور عراق با 33 درصد رشد از نظر ارزش و 40 
درصد از نظر وزن، امارات با کاهش 11 درصدی از نظر ارزشی و افزایش 11 درصدی 
از نظر وزنی، ترکیه با کاهش 7 درصدی از نظر ارزش و افزایش 28 درصدی از جهت 
وزنی، عمان با افزایش 16 درصدی از جهت ارزشی و افزایش 31 درصدی از نظر وزنی، 
کویت با افزایش 4 درصدی از نظر ارزشی و افزایش 2 درصدی از جهت وزنی، سوریه 
با کاهش 32 درصدی از جهت ارزشــی و افزایش یک درصدی از جهت وزنی، قطر با 
کاهش 20 درصدی از نظر ارزشی و 24 درصدی از جهت وزنی و لبنان با کاهش 18 
درصدی از نظر ارزش و کاهش 39 درصدی از نظر وزنی، نسبت به مدت مشابه سال 

گذشته همراه بوده است.

لزوم 
فرهنگ سازی 

به منظور تکریم 
سالمندان

    افزایش ۱5 درصدی ترانزیت در نیمه نخست ۱4۰2
 معاون حمل ونقل وزیر راه وشهرسازی گفت: نتایج حاصل از رصد و تحلیل 
مســتمر عملکرد ترانزیت کشور بیانگر افزایش 15 درصدی این شاخص در 

6 ماه نخست امسال نسبت به سال قبل است.
به گزارش از وزارت راه و شهرسازی، »شهریار افندی زاده« با تشریح نتایج 
رصد و تحلیل عملکرد ترانزیت کشور در 6 ماه نخست سال جاری، از تثبیت 
روند افزایشی این شاخص بر مدار رشد پایدار خبر داد و افزود: در این بازه، 
عملکرد ترانزیت کالای نفتی و غیرنفتی نسبت به سال قبل، به ترتیب 7.42 
و 6.3 درصد رشــد داشته است. همچنین در شهریور سال جاری ترانزیت از 
کشور نسبت به سال قبل 3.54 درصد افزایش یافته است.معاون حمل و نقل 
وزیر راه و شهرسازی تاکید کرد: نیمه نخست امسال، در مجموع 6 میلیون و 
539 هزار و 374 تن کالا از کشور ترانزیت شده که این میزان نسبت به مدت 
مشابه سال قبل 15 درصد و نسبت به همین مدت در سال 1400 به میزان 
28 درصد افزایش داشته است. همچنین در این مدت، ترانزیت کالای نفتی 
نسبت به مدت مشابه سال  قبل و 1400 به ترتیب 7.42 و 52 درصد رشد 
کرده اســت.وی افزود: ترانزیت کالای غیرنفتی در این بازه زمانی نسبت به 
بازه مشابه سال قبل و 1400، به ترتیب افزایش 6.3 و 18 درصدی داشته 
اســت.از دیدگاه مقایسه نقطه به نقطه عملکرد، شهریور امسال  در مجموع 
یک میلیون و 322 هزار و 728 تن کالا از کشور ترانزیت شده که نسبت به 

شهریور سال قبل، رشد 3.54 درصدی محقق شده است.

افزایش 6 درصدی صادرات ایران به کشورهای غرب آسیا

روزنامه اقتصادى، اجتماعى و ورزشى 
صبح ایران

 ارتباط با سازمان آگهى ها:
0936 -     7 3 8 6 5 5 1
0 2 1   -   4 9 1 0 5 6 6 6
www.avayeeghtesad.ir
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 منتظر خبرهای خوب از رشد اقتصادی هستیم
مریم لطفی      |    سخنگوی اقتصادی دولت گفت: گزارش های آماده شده از رصد فعالیت شرکت های بزرگ، نشان می دهد می توانیم منتظر خبرهای خوب از 

نرخ رشد اقتصادی ایران در تابستان باشیم.

ســید صولت مرتضوی در دوازدهمین نشســت شورای ملی سالمندان کشور افزود: هدف از برگزاری این نشست، سیاستگذاری و برنامه ریزی در حوزه سالمندی، ابلاغ سند راهبردی و 
برنامه ریزی تحقق محیط دوستدار سالمند در ایران، مردمی سازی و تقویت بنیادهای فرزانگان به عنوان موسسات خیریه مردم نهاد فعال در حوزه سالمندی است.

وزیر تعاون گفت: برخی افراد درباره بحران ســالمندی صحبت می کنند، اما از نظر من این مســاله بحران نیســت.وی با بیان اینکه نرخ امید به زندگی در ایران از ۵۷ ســال به ۷۵ سال 
رسیده است و این افتخار ما است، تاکید کرد: برای رفع چالش هایی که در این حوزه وجود دارد باید اقداماتی انجام شود.وی ادامه داد: قدم نخست، اصلاحات روایی درباره سالمندی است 
که اساسا نمی توان گفت فردی با ۷۰ سال سن، پیر است و قدم مهم دیگر، تکریم سالمندان است.مرتضوی اضافه کرد: اگر قرار است از بحران صحبت کنیم باید به بحران جوانی، آن هم 

کاهش جوانان اشاره کرد.
وی اظهار داشت: ما قدری در حوزه فرهنگی کم توجهی و بی برنامگی داشتیم، یعنی اینکه تکریم سالمندان باید به بخشی از فرهنگ ما تبدیل شود.

لزوم فرهنگ سازی به منظور 
تکریم سالمندان 

   افزایش 61 درصدی پروانه ساختمانی در 
تهران

مرکز آمار ایران نتایج طــرح »گرد آوری اطلاعات 
پروانه هــای ســاختمانی صادر شــده توســط 
شهرداری های کشــور« در فصل بهار سال ١٤۰٢ 

را منتشر کرد.
بر اساس اعلام مرکز آمار ایران، در بهار سال ١٤۰٢، 
تعداد ٩ هزار و ۵86 واحد مسکونی در پروانه های 
صادرشده برای احداث ساختمان از سوی شهرداری  
تهران، پیش  بینی شده که نسبت به فصل گذشته 
٢8.٤ درصد کاهش و نسبت به فصل مشابه سال 
گذشته 6١ درصد افزایش داشته است.  بر اساس این 
گزارش، افزایش6١ درصدی واحدهای مسکونی 
پیش بینی شــده در پروانه های صادر شــده برای 
احداث ساختمان توسط شــهرداری تهران و ٩.١ 
درصدی آن در شــهرداری های کل کشور در بهار 

١٤۰٢ نسبت به بهار ١٤۰١ روی داده است.
در بهار ســال ١٤۰٢، تعداد ٩ هــزار و ۵86 واحد 
مسکونی در پروانه های صادرشــده برای احداث 
ساختمان از سوی شــهرداری  تهران، پیش  بینی 
شده که نسبت به فصل گذشته ٢8.٤ درصد کاهش 
و نسبت به فصل مشابه ســال گذشته 6١ درصد 
افزایش داشته است.  متوسط تعداد واحد مسکونی 
برای هر یک از این پروانه های احداث ســاختمان 
6.٩ واحد بوده اســت. تعداد ١٣8٩ پروانه احداث 
ساختمان توسط شهرداری  تهران در بهار ١٤۰٢ 
صادر شده که نسبت به فصل گذشته ٢٣.٩ درصد 
کاهش و نسبت به فصل مشابه سال گذشته 88.۷ 

درصد افزایش داشته است.
در بهار ســال ١٤۰٢، تعداد ٩8 هزار و ۵٢۵ واحد 
مسکونی در پروانه های صادرشــده برای احداث 
ساختمان از سوی شهرداری های کشور پیش  بینی 
شده که نسبت به فصل گذشته ٢٢.۷ درصد کاهش 
و نسبت به فصل مشابه ســال گذشته ٩.١ درصد 
افزایش داشته است.  متوسط تعداد واحد مسکونی 
در هر پروانه احداث ساختمان ٣.٣ واحد بوده است .

در ضمن، نتایج  تفصیلــی در این زمینه بزودی در 
 www.amar.org.ir وبگاه مرکز آمار ایران به آدرس

قرار خواهد گرفت. 

  اعلام نرخ خرید گندم تا اوایل هفته آینده
وزیر جهادکشاورزی گفت: قیمت خرید تضمینی 

گندم تا اوایل هفته آینده اعلام می شود.
محمدعلی نیکبخت در جمع خبرنگاران در حاشیه 
آغاز طرح جهش دیم زارها در ســال زراعی جدید 
در پاسخ به این ســوال که قیمت خرید تضمینی 
گندم چه زمانی اعلام می شود؟ گفت: نرخ جدید 
خرید تضمینی گندم تا اوایل هفته آینده اعلام و 
ابلاغ می شود.وی در این  مراسم  با بیان اینکه  ستاد 
اجرایی فرمان )ره( کارهای بزرگی در زمینه های 
مختلفی انجام داده اند،گفت: طرح جهش تولید در 
دیمزارها خصوصا در محصولات اساسی از جمله 
گندم اقدامی بزرگ و بی بدیل بود که از سه سال 

قبل شروع شد و همچنان ادامه دارد.
نیکبخت ادامه داد: منابع پایه در کشور خصوصا آب 
و خاک محدود است و امکان توسعه فیزیکی وجود 
ندارد. تنها در صورت تامین منابع جدید می توان 
توسعه فیزیکی انجام داد و به همین دلیل باید به 

کشت دیم توجه بیشتری شود.
وزیر جهادکشاورزی با اشــاره به اینکه باید برای 
کشــت در دیمزارها هدف گذاری کنیم، افزود: بر 
اساس برنامه جهش تولید در دیمزارها سال زراعی 
جدید ۵.٢ میلیون هکتار اراضی دیم زیر کشت می 
رود.نیکبخت تصریح کرد: باید به سمتی برویم که 
عملکرد در واحد سطح را در دیم زارها و همچنین 
زراعت آبی بالا ببریم و متوسط تولید را به رکوردها 
برسانیم و همانطور که در گندم نان به خودکفایی 

رسیدیم در سایر محصولات نیز خودکفا شویم.
وزیر جهادکشاورزی افزود: علاوه بر تولیدات زراعی، 
باغی و گیاهان دارویی باید در حوزه تولیدات گوشت 
قرمز نیز اقداماتی انجام دهیم تا در این بخش هم 
خودکفا شویم، زیرا در حال حاضر وابستگی هایی در 
این زمینه داریم.وی در پایان گفت: علاوه بر گندم  
می توانیم در برنج ، جو، پنبه و شــکر هم خودکفا 
شــویم.در شــکر به خودکفایی نزدیک هستیم و 
باید اقداماتی در این راســتا انجام شود که نیاز به 

واردات نباشد. 

  فروش شیرخشک با کد ملی جلوی احتکار 
و قاچاق را می گیرد

رئیس انجمن تولیدکنندگان شیرخشــک نوزاد 
گفت: فروش شیرخشک نوزاد با کدملی از قاچاق، 
احتکار و مصرف بیش از حــد این کالا جلوگیری 
کرده و شیرخشک را به دســت مصرف کنندگان 
واقعی می رساند. بر اساس اعلام سازمان غذا و دارو  
از ٢۰ مهرماه فروش شیرخشک نوزاد تنها با کد ملی 
و تاریخ تولد امکانپذیر است که این موضوع شامل 

همه شیرخشک ها از جمله رگولار می شود.
هانی تحویل زاده - رئیس انجمن شیرخشک نوزاد 
- در گفت وگو با ایسنا، با اشاره به اینکه این تصمیم 
سازمان غذا و دارو تصمیم بسیار خوبی است، گفت: 
الزام فروش شیر خشک با کدملی و تاریخ تولد در 
داروخانه ها  از قاچاق  و احتکار شیر خشک در کشور 
جلوگیری می کند.وی در ادامه عنوان کرد: قیمت 
شیرخشک دستوری است و قیمت آن پایین نگه 
داشته شده، بنابراین احتمال می رفت که این کالا 
از کشور خارج و یا بیش از حد مصرف شود یا کلا 
وارد صنایع دیگری شوند و به دست مصرف کننده 

واقعی نرسد.
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 احســان خاندوزی در ابتدای نشســت خبری هفتگی خود با بیان اینکه 
براساس آمار بانک مرکزی نرخ رشد اقتصادی سه ماهه اول سال بدون احتساب 
بخش نفت، ۵.۷ درصد و با احتساب آن 6.٣ درصد است، اظهار کرد: گزارش 
مرکز آمار ایران گرچه به دلیل تفاوت پایه های اقتصادی، تفاوت در ارقام را به 
همراه دارد اما نشان می دهد ۷.٩ درصد رشد اقتصادی برای بهار امسال ثبت 

شده که بدون احتساب بخش نفت 6.١ درصد است.
وی افزود: به دلیل اینکه اقتصاد ایران در دهه ١٣٩۰ نرخ های رشد نزدیک 
به صفر و تورم های بالا را تجربه کرد، نرخ رشــد ســال های اخیر در معیشت 
مردم کاملًا احساس و ادراک نشده است که امیدواریم شاهد این امر در مسیر 

اقتصاد ایران باشیم.
سخنگوی اقتصادی دولت افزود: هنوز هیچکدام از مراجع رسمی نرخ رشد 

اقتصادی تابستان را ارائه نکرده اند اما گزارش های آماده شده از رصد فعالیت 
شرکت های بزرگ نشان می دهد می توانیم منتظر خبرهای خوب از نرخ رشد 

اقتصادی ایران در تابستان باشیم.
خانــدوزی با بیــان اینکه روند بخــش حقیقی اقتصاد ایــران در نیمه 
نخســت امســال رو به صعود اســت، اظهار کرد: کیفیت رشد اقتصادی هم 
مهم اســت؛ به نحوی که گرچه در بهار امســال ســهم قابل توجهی ناظر 
 بر رشــد ١6.٤ درصدی نفت بوده ولی در ســایر بخــش های اقتصادی نیز

 وضعیت خوب بوده است.
وزیر اقتصاد یادآور شــد: براســاس گزارش بانک مرکزی، تمام گروه های 
اقتصادی در بهار امســال رشد مثبتی را تجربه کردند. گروه صنایع و معادن 
که بهار سال گذشت رشد صفر درصد داشت، بهار امسال به رشد ٣.۷ درصد 

غول های خودروساز به دنبال مخفی کاری شنیده ها حکایت از آن دارد که با مشخص 
شدن احتکار خودروســازان، ایران خودرو و سایپا به دنبال پارکینگ هایی هستند که 

دستگاه های نظارتی، دسترسی راحتی به آن نداشته باشند
طی یک هفته اخیر مسئولان سازمان ملی استاندارد، تعزیرات حکومتی و سازمان 
حمایت، بر احتکار خودرو توسط ایران خودرو صحه گذاشتند و تأکید کردند که بیش از ٤ 
هزار دستگاه هایما، پژو پارس و غیره بدون نقص قطعه و پلاک، در پارکینگ ایران خودرو 
وجود داشته است که به رغم تأییدیه های سازمان ملی استاندارد، به دست متقاضیان 
نرسیده بود. گروه خودروسازی سایپا هم چنین اقدامی انجام داده است، فقط در یک فقره 
)پارکینگ اتحاد( ٢ هزار دستگاه خودرو در حال خاک خوردن بود که این خودروها هم 
تأییدیه استاندارد داشت و هم اینکه هیچ نقص قطعه ای نداشت. ممانعت از عرضه خودرو 
توســط ایران خودرو و سایپا باعث شد که طی یک هفته گذشته قیمت انواع خودروها 
در بازار گران شود؛ خوشبختانه با ورود بموقع دستگاه های نظارتی، خودروسازان مجبور 
شدند نسبت به عرضه خودروهای احتکار شده اقدام کنند. به همین جهت می بینیم که 
از روز شنبه، قیمت خودروها در بازار کاهشی شده است. اما شنیده ها حکایت از آن دارد 
که با مشخص شدن احتکار خودروسازان، ایران خودرو و سایپا به دنبال پارکینگ هایی 

هستند که دستگاه های نظارتی، دسترسی راحتی به آن نداشته باشند.
موضوع مهم دیگری که منابع آگاه به روزنامه ایران اعلام کردند، کاهش تولید خودرو 
توسط خودروسازان است. از آنجا که احتکار خودرو نتوانست )با هدف تحت فشار قرار 
دادن شــورای رقابت برای موافقت با افزایش قیمت( خودروسازان را به افزایش قیمت 
برساند، خودروسازان به سمت کاهش تولید رفتند تا به این وسیله با کاهش عرضه خودرو، 

بازار دچار به هم ریختگی شود و در نهایت خودروسازان از آب گل آلود ماهی بگیرند.
بر این اساس باید گفت، احتکار هماهنگ خودروسازان در حالی اتفاق که شورای رقابت 
با درخواست افزایش قیمت محصولات خودروسازان و مونتاژکاران مخالفت کرده است.

روزنامه ایران، طی دو هفته گذشته در مورد احتکار خودرو توسط سایپا، گزارش های 
متعددی نوشــت. در آن گزارش ها و به استناد کدال مشخص شد که سایپا، بخشی از 
محصولات تولید شده را به مردم تحویل نداده است. تصاویر ماهواره ای هم نشان داد که 
در پارکینگ های کفش ملی و اتکا، سایپا محصولات خود را احتکار کرده است. وقتی 
این موضوع مشــخص شد، سایپا اعلام کرد که این خودروها منتظر تأیید استاندارد و 

شماره گذاری است، اما سازمان استاندارد و راهور، ادعای سایپا را رد کردند.
بررسی میزان تولید و فروش ایران خودرو طی یک ماهه شهریور سال جاری و سال مالی 
تا ٣١ شهریورماه، نشان می دهد که محصولات تولیدی به متقاضیان و ثبت نام کنندگان 

عرضه نشده است.

 امتناع  از عرضه هایما، رانا، دنا و تارا
بررسی عملکرد شهریورماه ایران خودرو )به استناد کدال( نشان می دهد که این مجموعه 
در عرضه خودرو انحراف داشته است، بیشترین انحراف مربوط به خودروی هایما )8٩ 
درصد( است. طی شهریورماه ٢٤١۰ دستگاه هایما تولید شده ولی ٢6٣ دستگاه به مردم 
عرضه شده است. بررسی تولید و فروش این خودرو از ابتدای سال مالی تا ٣١ شهریورماه 
جاری هم نشان می دهد که انحراف در عرضه ٢۷.٣ درصد )میزان تولید ١۰ هزار و ۵٢8 

دستگاه و فروش ۷6۵۵ دستگاه( بوده است.
خودرویی که فاصله قیمتی بازار و کارخانه آن زیاد است؛ قیمت هایما اس ۷ در بازار 

یک میلیارد و ٤۵۰ میلیون تومان و در کارخانه یک میلیارد و ۷۰ میلیون تومان است. 
قیمت هایما اس 8 هم که در کارخانه حدود یک میلیارد و ٢١٢ میلیون تومان است در 
بازار یک میلیارد و 8۰۰ میلیون تومان است. در جدول پیش رو، درصد خودروهای فروخته 
نشــده در محصولات ایران خودرو آمده است. با توجه به آمار تولید و فروش باید تأکید 
کرد که ایران خودرو در شهریورماه از عرضه خودروهای رانا، دنا، تارا و سایر محصولات 
خود، منهای گروه پژو و سمند، امتناع کرده است. در شهریورماه میزان انحراف در عرضه 

خودروی دنا ١8 درصد، رانا ۷٤ درصد و تارا ١8 درصد بوده است.

 بررسی عرضه خودرو به صورت جامع
با توجه به فسادهایی که در این حوزه رخ داده، روز گذشته حجت الاسلام والمسلمین 
محسنی اژه ای، رئیس قوه قضائیه در نشست شورای عالی قوه قضائیه به موضوع عرضه 
خودرو توسط خودروسازان پرداخت و گفت: همچنان در برخی جراید و رسانه ها روی 
این گزاره تأکید می شود که عدم عرضه خودرو، امری تعمدی و در راستای گران کردن 
این محصول است؛ این موضوع، به اعتماد مردم لطمه وارد می آورد؛ در باب راستی آزمایی 
مقوله مزبور، دستورات مقتضی به سازمان بازرسی ارائه شده است؛ چنانچه در این قضیه 
قصور و تقصیری متوجه دست اندرکاران تولید و عرضه خودرو باشد، اقدامات قانونی در 
دســتور کار قرار خواهد گرفت؛ چنانچه ایراد و اشــکالی نیز در این مقوله وجود ندارد، 

متولیان امر باید برای مردم شفاف سازی کنند.
او افزود: حســب اعلام سازمان تعزیرات، در جریان بازدید از یک پارکینگ مستقر 
در خراســان رضوی، ١۰ هزار دســتگاه خودروی عرضه نشده مشاهده شد که 6 هزار 
دســتگاه از آنها دارای ایراد و نقص فنی بوده و ٤ هزار دســتگاه دیگر بلااشکال بودند، 
اما عرضه نمی شدند؛ به محض بازدید و ورود سازمان تعزیرات، متولی عرضه خودرو در 
آن بخش، با شــتابزدگی و تعجیل مشغول عرضه و واگذاری خودرو هاست! علی ایحال 
باید مقوله عرضه خودرو به صورت جامع و کامل مورد بررســی و پیگیری قرار گیرد و 
موضوع به صورت شفاف برای مردم و مشتریان تبیین شود؛ بنا بر نقلی که شده سازمان 
اســتاندارد نیز اعلام کرده که خودرو های عرضه نشده فاقد مشکل از ناحیه استاندارد 
هستند. محسنی اژه ای با بیان اینکه قبلًا به بازرسی کل کشور هم گفته ام ورود کنند 
و خودروسازها به صراحت به مردم توضیح بدهند و بگویند خودروها فلان ایراد را دارند، 
گفت: سامانه ای تشکیل شده بود تا خودرو از طریق آن عرضه شود، در حال حاضر نه 
 از این ســامانه و نه از غیر آن خودرو عرضه نمی شود. بررسی کنید اگر اشکالی نیست

 شفاف به مردم بگویید.

 احتکار 4 هزار خودرو در ایران خودرو
چندی پیش سیدمرتضی مدنی، مدیرکل تعزیرات حکومتی خراسان رضوی گفته بود: 
با توجه به تأکید رئیس سازمان تعزیرات حکومتی درباره رسیدگی ویژه به بازار خودرو 
و به منظور برخورد با محتکران و متخلفان، تیم گشــت مشترک تعزیرات حکومتی از 
شرکت ایران خودرو مشهد بازدید کرد. در گشت مشترک تعزیرات حکومتی در پارکینگ 
بینالود مشخص شد از ١۰ هزار دستگاه خودرو موجود ٤ هزار دستگاه خودرو هایما، پژو 
پارس و غیره بدون پلاک در این مجموعه وجود دارد که به ظن احتکار، پرونده تخلف 
برای این شرکت تشکیل شد. به گفته او، احراز این تخلف نیازمند گزارش کارشناسی 
و تأیید سازمان حمایت مصرف کنندگان و تولیدکنندگان است که در صورت تأیید با 

فوریت رسیدگی خواهد شد.
مدیرکل تعزیرات حکومتی خراســان رضوی با تأکید به مدیران این خودروساز که 
باید تا ١۰ روز آینده این خودروها به دست مصرف کنندگان واقعی برسد، افزود: سازمان 
تعزیرات حکومتی با کسانی که بخواهند با احتکار زمینه سودجویی یا گرانفروشی کالایی 

را فراهم کنند، برخورد سخت خواهد داشت.

 خودروها مشکل استاندارد ندارند
مهــدی انگورج، مدیرکل دفتر تخصصــی ارزیابی انطباق صنایــع حمل و نقل و 
ماشین آلات سازمان ملی استاندارد نیز در بازدید از پارکینگ های دو خودروساز بزرگ 
کشور، ایران خودرو و سایپا گفت: خودروهای کوییک موجود در پارکینگ هم تأییدیه 
اســتاندارد دارند و نباید دپو شوند. در پارکینگ اتکا حدود ٢ هزار دستگاه خودرو دپو 
شــده و همه این خودروها تأییدیه استاندارد دریافت کرده اند و باعث تعجب است که 
با وجود دریافت تأییدیه اســتاندارد و برچسب استاندارد، اما همچنان این خودروها در 

پارکینگ باقی مانده است.
او افزود: دپوی خودروها در پارکینگ به خودرو آسیب وارد می کند و قطعات لاستیکی 

و پلاستیکی و همچنین رنگ خودرو دچار آسیب می شود.
مدیرکل دفتر تخصصی ارزیابی انطباق صنایع حمل و نقل و ماشــین آلات سازمان 
ملی استاندارد گفت: در پارکینگ ایران خودرو هم خودروهای رانا موجود است و هم پژو 
پارس و دنا و تارا که همه این خودروها تأییدیه استاندارد دارند و مشکلی برای تحویل 

به مشتری ندارند.

 مدیران ایران خودرو و سایپا وعده های خود را فراموش کرده اند
زمانی که مدیران ایران خودرو و ســایپا منصوب شدند، تأکیدشان این بود که برای 
نزدیک شــدن قیمت کارخانه و بازار و کاهش التهاب بازار، برنامه دارند و می خواهند 
در تولید رکورد بزنند. اما گویا این صحبت ها در ماه های اول فعالیت است و بعد از آن 
مدیران خودروســازی فراموش می کنند که چه مسئولیتی دارند. مدیران خودروسازی 
به جای افزایش تولید و ارتقای کیفیت محصولات خود به سمت ساخت و ساز، تسهیل 
شرایط برای حضور شرکت های خصوصی در مجموعه های خود و.... می روند. بد نیست 
مدیرعامل سایپا و ایران خودرو یکبار دیگر پرونده کاری خود را بررسی کنند و همچنین 
به جای ارسال جوابیه و توجیه عملکرد، برای افزایش تولید خودرو برنامه ریزی کنند و 
مانع از عرضه خودرو به مردم نشوند. به خصوص اینکه سال جاری از سوی مقام معظم 

رهبری، سال مهار تورم و رشد تولید، نامگذاری شده است.

احتکار خودرو در جاده مخصوص

رســید و بخش صنعت به تنهایی در این زیر گروه رشد ٤.٢ درصدی را در 
بهار ١٤۰٢ تجربه کرد.

خاندوزی افزود: بخش کشــاورزی نیز با وجود رشد دو درصدی در بهار 
سال گذشــته، امسال نیز ٢.٢ درصد رشد کرد. گروه خدمات هم در ادامه 
رشــد ٢.٣ درصدی سال گذشته، توانست 6.٢ درصد در بهار امسال نسبت 

به سال قبل رشد داشته باشد.
ســخنگوی اقتصادی دولت با اشاره به تاثیر رشد اقتصادی در معیشت 
مردم، گفت: اقتصاد ایران در دهه ٩۰ رشــد پایینی تجربه کرده است و به 
این جهت رشــدهای دو ســال اخیر کمتر از سوی مردم درک می شود اما 
تولید ناخالص داخلی در سال ١٤۰١ با نرخ ثابت بیشترین میزان نسبت به 
ســال های ٩۰ و ٩6 بوده است. اگرچه وضعیت بهتر از سال های قبل بوده 
ولی امسال امیدواریم شاهد ثبت جدیدی نسبت به مسیرهای گذشته باشیم.

وی با بیان اینکه رشد اقتصادی مثبت را در دو بهار پیاپی تجربه کرده ایم، 
یادآور شد: بهار امسال بعد از دو سال رشد مثبت فصلی رقم خورده و اهمیت 
آن نســبت به حالتی که رشد پس از رکود باشد، بسیار بیشتر است. اظهار 
نظر درباره نرخ رشــد تابســتان هم هنوز زود است اما گزارش پژوهشکده 
پولی و بانکی حاکی از رشد 6.۷ درصدی تولید صنایع بزرگ در تیر و مرداد 
امسال است که به عنوان یک شاخص پیش نگر می تواند گویای تداوم رشد 

اقتصادی در تابستان امسال باشد.
خاندوزی با بیان اینکه رشد سرمایه گذاری در بهار امسال نشان می دهد 
رونق این فصل واقعی بوده و تصادفی نیست، تصریح کرد: در بهار سال جاری 
شاهد رشد سرمایه گذاری هستیم که نشان می دهد که رشد اقتصادی فصول 
سال گذشته موقتی و دفعی نبوده و امیدواریم مسیر بلندمدت رشد اقتصاد 
ایران ادامه یابد. البته باید تاکید کرد پایداری رشد اقتصادی به عوامل متعدد 

داخلی و خارجی بستگی دارد.
وزیر اقتصاد افزود: پیش بینی نهادهای بین المللی نشــانگر آن است که 
رشــد اقتصادی اغلب کشورها در ســال ٢۰٢٣ کمتر از ٢۰٢٢ خواهد بود. 
حتی برای کشورهایی که در سال ٢۰٢٢ رشدهای شش تا هشت درصدی 
ثبت کرده اند برای ســال جاری میلادی پیش بینی های رشــد دو  درصد و 
کمتر از آن شده است. با وجود این دولت با اتخاذ تدابیری در تلاش است 

رشد مثبت اقتصادی تداوم یابد.
وی با بیان اینکه کاهش تورم نیمه اول امسال بیانگر اثرگذاری سیاست های 
مالی و پولی دولت است، اظهار کرد: در بخش متغیرهای اسمی اقتصاد که 
ناظر بر تورم و قیمت هاست گزارش مرکز آمار از تورم شهریور سال ١٤۰٢ 
نشانگر تورم نقطه به نقطه ٣6.۵ درصد است. این عدد نسبت به تورم نقطه 

به نقطه ابتدای امسال کاهش معناداری دارد.
سخنگوی اقتصادی دولت یادآور شد: در مورد خوراکی ها نرخ تورم نقطه به 
نقطه در شهریورماه امسال ٣۷ درصد بوده است که در شهریورماه سال گذشته 
 ۷۵ درصد بود. طی ماه های اخیر شاهد ثبات قابل توجه بازارها هستیم و امیدواریم

 کاهش تورم که نتیجه سیاست های پولی دولت در کنترل نقدینگی و سیاست 
ارزی در ثبات بازار ارز و بهبود انتظارات و چشم انداز مثبت اقتصادی ایران 

در خارج و داخل است، در ماه های آینده نیز ادامه پیدا کند.

بخش کشاورزی نیز با 
وجود رشد دو درصدی 

در بهار سال گذشته، 
امسال نیز ۲.۲ درصد رشد 

کرد. گروه خدمات هم در 
ادامه رشد ۲.۳ درصدی 

سال گذشته، توانست 
6.۲ درصد در بهار امسال 
نسبت به سال قبل رشد 

داشته باشد.

روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران
چهارشنبه 1402/07/19
شماره : 1501

 رییس سازمان استاندارد ایران گفت: مانع تراشی این سازمان در واردات خودرو دروغ 
محض بوده و قابل پیگیری است.

 مهدی اسلام پناه در جمع خبرنگاران به مناسبت روز جهانی استاندارد اظهار داشت: 
این دروغ سبب می شود تا مردم نسبت به حاکمیت بی اعتماد شوند، در حالی که ما در 
صحنه حضور داریم و بازدید می کنیم و این تهمتی است که به ما می زنند.وی افزود: 
در بعضی از موارد علت عدم ترخیص کالاها به خاطر عدم ارائه اظهارنامه توسط صاحبان 

کالاست که به دنبال افزایش قیمت هستند.
وی با پخش فیلمی از حضور کارشناسان استاندارد در انبارهای خودروسازان، با اشاره 

به انبار کردن خودروهای داخلی در پارکینگ ها گفت: معاونان ما سرزده در پارکینگ های 
خودروسازان حضور پیدا کردند.

رییس سازمان ملی اســتاندارد ایران بیان داشت: این سازمان استانداردهای لازم را 
به شــرکت های خودروساز داده است؛ در این زمینه می توانید به عنوان خبرنگار وارد 

پارکینگ ها شوید و کدهای روی خودروها را بزنید.
اسلام پناه با اشاره به اینکه ما برای بررسی تاییدیه استاندارد واردات میلیون ها خودرو 
آماده هستیم، گفت: واردات خودرو وظیفه ما نیست، در مجموع حدود 6 هزار خودرو 

وارد کشور شده است که نصف این تعداد اظهار شده است.

وی بیان داشــت: اگر واردکنندگان گواهی تایید نوع را قبل از ثبت سفارش گرفته 
باشند، اجازه ترخیص آنها را در کمتر از ٢٤ ساعت صادر می کنیم.

این مقام مسوول اظهار داشت: مدیرعامل این شرکت ها خودشان اعلام کردند که 
تاییدیه استاندارد گرفته اند.

اسلام پناه از افزایش رشد شاخص های سازمان استاندارد خبر داد و گفت: رضایتمندی 
مردم از این ســازمان نســبت به سایر دستگاه ها هفت درصد افزایش یافته که نشانگر 

رضایت مردم از خدمات است.
وی ادامه داد: پاسخگویی سازمان از ۷۰ درصد به ٩۷ درصد در این دولت رسیده است 

خودروهای انبار شده تاییدیه استاندارد دارند



بورس و بانک 
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عملیات سیاه دلالان ارزی

رضا مظفری  |   به رغم وضعیت مثبت متغیرهای اقتصاد کلان همچون کاهش رشد نقدینگی و تورم، افزایش صادرات و آزادسازی 
منابع مسدود شده ایران، سفته بازان ارز تلاش می کنند با افزایش التهاب در بازار، منفعت کسب کنند.
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وزیرجهادکشاورزیگفت:قیمتخریدتضمینیگندمتااوایلهفتهآیندهاعلاممیشود.
محمدعلینیکبختدرجمعخبرنگاراندرحاشیهآغازطرحجهشدیمزارهادرسالزراعیجدیددرپاسخبهاینسوالکهقیمتخریدتضمینیگندمچهزمانیاعلاممیشود؟گفت:نرخجدید

خریدتضمینیگندمتااوایلهفتهآیندهاعلاموابلاغمیشود.
ویدراینمراسمبابیاناینکهستاداجراییفرمان)ره(کارهایبزرگیدرزمینههایمختلفیانجامدادهاند،گفت:طرحجهشتولیددردیمزارهاخصوصادرمحصولاتاساسیازجملهگندم

اقدامیبزرگوبیبدیلبودکهازسهسالقبلشروعشدوهمچنانادامهدارد.
نیکبختادامهداد:منابعپایهدرکشورخصوصاآبوخاکمحدوداستوامکانتوسعهفیزیکیوجودندارد.تنهادرصورتتامینمنابعجدیدمیتوانتوسعهفیزیکیانجامدادوبههمیندلیل

بایدبهکشتدیمتوجهبیشتریشود.

اعلام نرخ خرید گندم تا 
اوایل هفته آینده

   احتمال واریز سود ســهام عدالت در پایان 
آذرماه

باتوجهبهصحبترییسسازمانبورسمبنیبراینکه
احتمالاپرداختسودســهامعدالتدرتاریخهای
مشابهسالگذشتهانجاممیشود،اواخرآذرماهباید
منتظرواریزمرحلهاولوروزهایپایانیاسفندشاهد

پرداختمرحلهدومباشیم.
رییسسازمانبورس-درباره اخیرامجیدعشقیـ
نحوهوجزئیاتپرداختسودســهامعدالتگفته
استدرخصوصسودسهامعدالتباتوجهبهاینکه
شرکتهابهصورتتدریجیاینکارراانجاممیدهند
اختلافچندماههراشاهدهستیموهنوزنهایینشده
است،امااحتمالادرتاریخهایمشابهسالگذشته،

سودسهامعدالتپرداختخواهدشد.
سال۱۴۰۱سودسهامعدالتمربوطبهسال۱۴۰۰
طیدومرحلهواریزشد.روندپرداختمرحلهاولاز
روز۳۰آذرماه۱۴۰۱آغازوتاسومدیماهادامهیافت.
درمرحلهنخستسهامدارانیکهدرپرتفویسهام
خود۴۹۲،۴۵۲و۵۳۲هزارتومانداشتندبهترتیب
۵۵۵،۵۱۰و۶۰۰هزارتومانوافرادیکهپرتفوییک
میلیونتومانیدراختیارداشتند،مبلغیکمیلیون
و۱۲۸هزارتومانسودعلیالحسابدریافتکردند.

فرآیندپرداختمرحلهدومنیزروز۲۵اسفند۱۴۰۱
انجامگرفت.دراسفندماهنیزســهامدارانیکهدر
پرتفویســهامخود۴۹۲،۴۵۲و۵۳۲هزارتومان
داراییداشــتند،بهترتیب۶۶۷،۶۱۳و۷۲۱هزار
تومانســوددریافتکردند.همچنیــنافرادیکه
پرتفوییکمیلیــونتومانیدراختیارداشــتند،
مبلغیکمیلیونو۳۵۶هزارتومانســودبهایشان

تعلقگرفت.
بیشاز۴۹میلیوننفردرکشورمشمولدریافتسود
سهامعدالتهستند.هنوزمبلغسودسهامعدالت
درسالجاریکهمربوطبهسال۱۴۰۱خواهدبود

مشخصنشدهاست.
دربارهسهامعدالتجاماندگاننیزسالگذشتهحدود
۳.۵میلوننفربهعنوانجاماندگانســهامعدالت
شناساییشدندوقراربودبههرکدامازاینافرادمبلغ
۱۰میلیونتومانسهامعدالتاختصاصپیداکند.
امارییسسابقسازمانخصوصیسازیاعلامکردکه
تحققاینموضوعبه۳۵هزارمیلیاردتومانمنابع
نیازداردکهچنینمنابعیفعلاموجودنیست.اواسط
وزیراقتصاد- شهریورامسالهماحسانخاندوزیـ
اظهارکردکهمراحلتصویبوتخصیصسهامعدالت

بهجاماندگانبایدازطریقهیاتدولتطیشود.

درباره بازار سرمایه حال و 
روز خیلی خوبی ندارد اما 
مثبت یا منفی بودن بازار 

به سازمان ارتباطی ندارد و 
در این زمینه و مثبت شدن 
بازار وظیفه ای نداریم و باید 

 ابزارهای مختلفی را
 ایجاد کنیم.

روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران

چهارشنبه 1402/07/19
شماره : 1501

همزمانباوقوعبرخیتنشهادرحوزهمنطقهوبینالملل،نرخدلاردربازارغیررسمیبرخلافروندباثبات۶ماههنخست
ســالجارینوســاناتیراتجربهکردکهبهنظرمیرســدباتوجهبهحجمبالایاخبارمثبتدربخشهایبنیادیاقتصادهمچون
آزادسازیمنابعمسدودشدهارزیایراندرکشورهایمختلفهمچونکرهجنوبی،لوکزامبورگوعراق،روندنزولینرختورمونرخ
رشدنقدینگیوادامهروندمثبترشداقتصادی،هیچگونهپیشبینیناظربرجهشیاافزایشقابلتوجهنرخارزمطرحنمیشودو
پشتپردهدامنزدنبهنوساناتاینروزهایبازارارز،سفتهبازانودلالانیهستندکهدرنیمهنخستامسالبهواسطهثباتنرخ
ارزنتوانســتندعایدیازاینبازارکســبکنندواکنونبهواسطهاخبارسیاسیوتنشمیانمجاهدینجنبشحماسونیروهای
اشغالگردرفلسطیناشغالیشرایطیفراهمآمده،دلالانوسوداگرانبازارارزبهانهایبرایایجادالتهابدربازارارزپیداوزیانهای

گذشتهخودرادراینمقطعکنونیجبرانکنند.
درروزهایگذشتهبهواسطهجوروانی،بازارارزکمیملتهببودوحرکاتبازاربیشازآنکهبرمبنایعواملبنیادیوشاخصهای
کلاناقتصادیباشد،متأثرازهیجاناتکاذبوجوروانیبود.فعالانبازارنیزمعتقدندعلتاصلینوساناتاخیرارزیجوروانیاست
وطبقگفتهآنان،عرضهارزمناسباست.درحالیکهصرافیهاومراکزرسمیعرضهکنندهارز،هردلارامریکارادرکانال۴۱هزار
تومانمیفروشــند،برخیدلالانومعاندانایرانبافضاســازیبهدنبالآنهستندکهقیمتدلاررابیشاز۵۲هزارتوماننشان

دهند.ایندرحالیاســتکههیچدلیلاقتصادیبرایاینقیمتهاوجودنداردواساســاًایننرخها
دروغیناست.بنابراینگزارش،دیروزاسکناسدلاردرمرکزمبادلهارزوطلابهقیمت۴۱.۲۰۹تومان
وبهصورتحوالهبهقیمت۳۷.۴۶۳تومانرســید.روزگذشتهدرادامهاقداماتضدامنیتاقتصادی
کانالهایاعلاملحظهایقیمتدلارشــروعبهپمپاژقیمتهایبیشاز۵۳هزارتومانکردند.این
کانالهاوبرخیافرادسفتهبازوسوداگرهمچونبهنامصمدیبهدنبالآنبودندکهنشاندهندقیمت

دلاراز۵۳هزارتوماننیزعبورکردهاست.

 شاخص های بنیادی، گویای ثبات نرخ ارز
پارامترهایداخلیبازارارزهمچونافزایشدرآمدهایارزیدولت،افزایشصادراتکالاهاومحصولات
تولیدداخل،دسترسیایرانبهمنابعارزیمسدودشدهدرکرهجنوبی،عراقولوکزامبورگ،توافقات
بانکیباکشورهایمنطقه،اتصالبهشبکهجایگزینسوئیفتوروندمثبتشاخصهایکلاناقتصادی
گواهتثبیتقیمتارزتاپایانسالجاریاستوالتهاباتاینروزهایبازارارز،نمایشجدیددلالانو
سفتهبازانبازارارزاستکهقصددارندباتهییجانتظاراتتورمی،موججدیدیازافزایشسطحعمومی

قیمتهارابهکمکتورمایجادکنند.
ســوداگرانوســفتهبازانیکهاینروزهاسعیدارندتنورسردانتظاراتتورمیرامجدداًداغکنند
وباپیشبینیجهشهاینرخارزدرنیمهدومســالتلاشمیکنندزیانهایابتدایســالخودرا
جبرانکنند،همانافرادیهســتندکهپیشازآغازســالجاری،نرخهایبــالای۷۰هزارتومانرا
برایدلاردر۶ماههابتدای۱۴۰۲متصوربودندوجامعهرابهبرهمزدننظامعرضهوتقاضادربازار
ارزتشــویقمیکردنددرحالیکهپیشبینیآنهاکاملًاغلطازآبدرآمدودلاردربازارغیررســمی

زیر۵۰هزارتومانتثبیتشد.

  دست پر بازارساز ارزی
چندیپیشبادیپلماسیفعالدولتسیزدهم،۶میلیارددلارازمنابعارزیمسدودشدهایراندر
کرهجنوبیکهآزادشدهبود،بهحساب۶بانکایرانیدرقطرودرقالبیوروواریزشدوبادسترسی
کاملایرانبهاینمنابعارزی،قدرتبازارسازیبانکمرکزیدربازارارزافزایشیافتهوکنترلفرمان
ارزدرمیردامادتســهیلمیشــود.درکناراینمنابعدرروزهایگذشتهنیزباصدوررأیدیوانعالی
کشورلوکزامبورگ،موانعقضاییبرایدسترسیبهمعادلیکمیلیاردو۷۰۰میلیوندلارازداراییهای
ارزیبانکمرکزیایراندراینکشوربرطرفشد.دراواسطسالنیزبخشیازمنابعارزیکشوردر
عراقآزادشدهبودکهبرآیندتماماینمنابعآزادشدهبیانگردستپربانکمرکزیدرمدیریتبازار
ارزدرنیمهدومســالجاریاســتودرصورتسرمایهگذاریافرادرویدلار،ریسکبالاییمتحمل
سرمایهاینافرادخواهدشد،چراکهبررسیتماممتغیرهایاقتصادکلانحکایتازثباتنرخارزدر
نیمهدومسالدارد.علاوهبراینکهدیپلماسیفعالدولتسیزدهموسیاستهایمؤثرپولیوارزی
بانکمرکزیطولماههایاخیرنقشقابلتوجهیدرکاهشانتظاراتتورمیداشتهاست،باتزریقاین
منابعجدیدبهبانکمرکزی،قدرتبازارسازیبانکمرکزیدرمدیریتبازارارزافزایشخواهدیافت.
بهعبارتدیگربادسترسیبانکمرکزیبهمنابعمسدودشدهایراندرکرهجنوبی،عراقویککشور
اروپاییمیتواندبیشازپیشبهعنوانبازارسازدربازارارزایفاینقشکند.همچنینباتوجهبهاینکه
تاپیشازاین،ایرانبهبیشاز۱۲میلیارددلارازمنابعارزیخوددسترسینداشت،اینمنابعکهدر
سمتداراییهایخارجیبانکمرکزیبهثبتمیرسیدکیفیتلازمرانداشتهاستدرحالیکهبا
آزادسازیاینمنابع،کیفیتمنابعارزیبانکمرکزیدرطرفداراییهاافزایشیافتهوبانکمرکزی
درتخصیصارزبهوارداتکالاینهایی،واسطهایواولیهبهواردکنندگاندستبازتریخواهدداشت.
کارشناسمسائلارزیواقتصادیگفت:۹۰درصدشرایطموجودونوساناتنرخارزبهدلیلشرایط
منطقهوتنشاسرائیلوحماسوجوروانیاستکهبابرقراریآرامشدوبارهنرخارزثابتمیشود.

دردوروزگذشتهبازارباثباتارزدوبارهدستخوشهیجاناتوفضاسازیهایدلالانوسوداگرانقرار
گرفت.بازاریکهدرچندماهاخیرآرامبودودادوستدهادرآندرفضاییآراموبرایرفعنیازهای

ضروریانجاممیشد.
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کشاورزی 

پیام شهردار بندر بوشهر به 
مناسبت هفته نیرو انتظامی 

مزدک جمشیدی    |       وزیر جهادکشاورزی با بیان اینکه علاوه بر گندم، ظرفیت خودکفایی در چهار محصول برنج، جو، پنبه و شکر در کشور وجود دارد، گفت: 
تولید محصولات دیم از متوسط آبی بالاتر رفته است.

آغاز جهش تولید در دیمزارهای کشور

   پایگاه بسیج امام علی )ع( استاندارد گلستان 
نمونه استانی شد

فرمانده ســپاه نینــوا اســتان گلســتان از مدیرکل 
 اســتاندارد به عنــوان فرمانــده پایگاه بســیج نمونه 

استان تقدیر کرد.
گلســتان : مومنی- به گزارش روابط عمومی استاندارد 
گلستان ،  در نشست فرماندهان پایگاه ها بسیج ادارت 
کل استان گلســتان که به مناسبت گرامیداشت هفته 
دفاع مقدس در حســینیه عاشــقان ثارالله برگزار شد، 
سرتیپ دوم پاسدار علی ملک شاهکوهی، فرمانده سپاه 
نینوا استان با اهداء لوح سپاس از سید مهدی حسینی، 
مدیرکل استاندارد گلستان و فرمانده پایگاه بسیج امام 

علی )ع( تقدیر کرد.
این مراسم با حضور معاون سیاسی، امنیتی و اجتماعی 
استاندار گلستان، فرمانده ســپاه نینوا استان و مدیران 
کل و فرماندهان پایگاه های بســیج ادارات کل استان 

برگزار شد.
در متن این لوح سپاس آمده است:

برادر بسیجی جناب آقای مهندس سید مهدی حسینی
مدیر کل محترم اســتاندارد و فرمانــده محترم پایگاه 

امام علی )ع(
با اهدای سلام و تحیت و با صلوات بر محمد و آل محمد 
انقــلاب و نظام مقدس اســلامی ملت ایــران مرهون 
بسیجیان از خود رســته و به پیوسته ای است که سپاه 
توحید را رونق بخشــیده و بازوان پرتوان علی زمان در 

عرصه های گوناگونند.
 بســیجیان عاشورایی که همه هســت خویش را وقف 
اعتلای کلمه الله نموده، فرصت خدمتگزاری را مغتنم 
می شمرند و جز رضای خدا و اجرای اوامر امام خویش به 

چیزی دل خوش نیستند.
اکنون در ســالروز گرامیداشــت هفته دفاع مقدس و 
ولادت با ســعادت نبی مکرم اســلام حضرت محمد 
مصطفی )ص( و همچنین حضــرت امام جعفر صادق 
)ع( و هفته وحــدت، ضمــن ارج نهادن بــه معرفت 
و بصیــرت والایتــان از تــلاش و زحمــات مؤمنانه و 
دلسوزانه و خدمات مؤثر شــما برادر گرانقدر در انجام 
مأموریت های جهادی و برنامه های سازمان بسیج ادارات 
 و کارمندان اســتان گلســتان متواضعانه سپاسگزاری

 مینمایــم و شــیرینی و خوشــبختی دائــم دنیوی 
و اخــروی جمع خانــواده شــما را در ذیــل عنایات 
 حضرت امام عصــر )عــج( و در رکاب حضــرت امام 
 خامنــه ای عزیــز )مدظله العالــی( از خــدای متعال

 مسئلت دارم.

  برگــزاری ســومین نمایشــگاه توانمندی 
 هــا و دســتاوردهای بانــوان زحمتکــش

 روستای سانیج

سید محمد جواد عرفان فر/ یزد ؛رئیس شورای اسلامی 
مرکزی سانیج از برگزاری سومین نمایشگاه توانمندی 
ها و دســتاوردهای بانوان زحمتکش روستای سانیج 

خبر داد.
امراله خانی گفت به مناســبت روز روســتا ســومین 
نمایشگاه توانمندی ها و دستاوردهای بانوان زحمتکش 
روستای سانیج از تاریخ 11 مهرماه لغایت 14 به مدت 4 

روز در مدرسه فرخی سانیج برگزار گردید.
وی نکات قوت برپایی این نمایشگاه را عرضه محصولات 
کشاورزی ارگانیک و بدون واسطه و با قیمت  مناسب و 
حتی پایین تر از بازار بــرای بازدیدکنندگان و خریدان 

عنوان کرد .
خانی ضمن بیان استقبال بسیار خوب و غیره منتظره 
از نمایشگاه  تعداد بازدید کنندگان نمایشگاه را  بیش از 

۳۰۰۰نفر بیان نمود 
رئیس شــورای اســلامی مرکزی و باغکهله ســانیج 
تصریــح داشــت : این شــورا حســب درخواســت  
 بازدیــد کننــدگان وغرفــه داران در صــورت

 جانمایی مــکان وفضای مناســبتر و  حمایت مادی و 
معنوی مسئولان ذیربط به ویژه استاندار محترم آمادگی 
خود را جهت برگزاری چنین نمایشــگاهی به صورت 

هفتگی اعلام می دارد.
خانی گفت : جا دارد از همه غرفه داران ، بازدیدکنندگان 
، مسولان استان و شهرســتان و همه کسانی که در بر 
پایی این نمایشگاه همکاری داشــتند ؛ به ویژه دهیار 
محترم سرکار خانم ندا خانی و مدیر اجرائی نمایشگاه 
ســرکار خانم پور جان آباد که از لحظه شــروع تا پایان  
 کار نمایشــگاه ما را  یــاری نمودند صمیمانه تشــکرو

 قدردانی نماییم.

 بسم الله الرحمن الرحیم  
نیروی انتظامی یکی از ستون های استوار امنیت در کشور است. مقام معظم رهبری مدظله العالی

سلام علیکم   
هفته نیروی انتظامی یادآور اقتدار جان بر کفان مقتدر و غیرتمندی است که با ولایتمداری و فرمانبرداری تحت زعامت فرماندهی معظم کل قوا، حافظ جان و مال و ناموس امنیت جامعه بوده  و خواهند بود. ضمن 
گرامیداشت یاد و خاطره شهدای فراجا و قدردانی از تلاش های بی وقفه و شبانه روزی دریادلان حافظ امنیت، فرارسیدن روز و هفته نیروی انتظامی را به نیابت از مجموعه شهرداری بندر بوشهر به کلیه فرماندهان، 
مدیران و نیروهای خدوم نیروی انتظامی کل کشور به ویژه خادمان نظم و امنیت در استان و شهر بوشهر تبریک و تهنیت عرض نموده و بابت همکاری های خالصانه ایشان با خانواده بزرگ شهرداری بوشهر صمیمانه 

سپاسگزارم.   حسین حیدری شهردار بندر بوشهر 

روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران
چهارشنبه 1402/07/19
شماره : 1501

افتتاح نمایشگاه » سنگر خوب و قشنگی داشتیم« درهمدان
فتانه ازانی - نمایشــگاه »ســنگر خوب و قشنگی داشتیم« در قالب کنگره ۸ هزار 

شهید استان همدان به همت شهرداری منطقه ۳ افتتاح شد.
به گزارش روزنامه آوای اقتصاد ،نمایشگاه »سنگر خوب و قشنگی داشتیم«، در قالب 
کنگره ۸ هزار شهید استان همدان با حضور سردار مهدی فرجی؛ دبیر کنگره شهدای 
استان، شهردار منطقه ۳ همدان واعضای شورای شهرو اقشار مختلف مردم افتتاح شد.

دبیر کنگره ۸ هزار شهید استان همدان در این مراسم با قدردانی از عوامل برگزاری 
این نمایشگاه اظهار کرد: شورای شهر کمک کرد شهرداری مراسم  کنگره شهدا را در 

سطح شهر به خوبی برگزار کند که قدردان هستیم.
سردار مهدی فرجی با بیان اینکه هر چهار منطقه شهرداری ورود جدی و بااخلاصی 
در برگزاری کنگره داشتند افزود: فضا سازی شهر برای برگزاری اجلاسیه نیز ستودنی 

است که مهمانان حاضر نیز به این مهم اشاره داشتند.
 وی با اشــاره به برگزاری یادواره شهدای دانش آموز استان گفت: امروز یادواره ای 

دخترانه با حضور ۵ هزار دانش آموز برگزار شد که در نوع خود بی نظیر بود.
دبیر اجرایی کنگره ۸ هزار شهید استان همدان گفت: روز گذشته نیز آیین افتتاح 
مراسم اجلاسیه شهدا به خوبی برگزار شد که نوع برگزاری و برنامه های تدارک دیده 

شده مورد تقدیر سردار سلامی قرار گرفت.
وی خاطرنشان کرد: امروز در این برنامه حضور یافتم تا از برادران انقلابی و جهادگر 
خود در شــهرداری تشکر کنم و قدردان اقدامات مخلصانه و کار شبانه روزی شهردار 

همدان و سایر عوامل این مجموعه هستم.
نائب رئیس شورای شهرهمدان نیز با بیان اینکه افتخار می کنیم در عصری به دنیا 
آمدیم که پرچمداری اسلام به اوج خود رسیده و با پیروی از ولایت در مقابل دشمنان 

ایستادگی را شاهد هستیم گفت: امروز انقلاب ما جهانی شده است.
حجت الاسلام ناصر صفری افلاک با قدردانی از برگزارکنندگان کنگره ۸ هزار شهید 
استان عنوان کرد: شهرداری همدان نیز در برگزاری این کنگره زحمات زیادی کشیده 

که قدردان هستیم.
وی با اشاره به اینکه نمایشگاه »سنگر خوب و قشنگی داشتیم«، به همت شهرداری 
منطقه ۳ برگزار شــده که اقدامی ارزشمند در راستای زنده نگه داشتن یاد شهداست 
گفت: می طلبد در زنده نگه داشتن یاد شهدا و بزرگمردان تاریخ، هر کسی به اقتضای 

کار خود کاری جهادی انجام دهد.
مدیر منطقه ۳ شــهرداری همدان نیز اظهار کرد: در راســتای فضاسازی شهری 
همزمان با برگزاری کنگره، شــهرداری در میدان عاشــورا جنب ترمینال مسافربری 
نمایشــگاهی را با همکاری ارتش قهرمان، سپاه پاسداران، نیروی انتظامی و جمعیت 

هلال احمر برگزار کرده است.
محمدمهدی فیض منش با بیان اینکه این نمایشگاه از 1۶ تا 1۹ مهرماه هر روز از 
ســاعت ۹ تا ۲1 برگزار می شود گفت: شهروندان می توانند در این مدت از نمایشگاه 
دیدن کنند.وی علت جانمایی نمایشگاه در میدان عاشورا را نزدیکی به ورزشگاه شهید 
سلیمانی، محل برگزاری اجلاسیه عنوان کرد و گفت: پارکینگی هم در پایانه مسافربری 

برای پارک خودروها و بازدید از این نمایشگاه تعبیه شده است.

شهردار منطقه ۳ همدان با بیان اینکه همکاران ما در شهرداری یک مسابقه عکاسی 
را برای شهروندان در نظر گرفته اند افزود: هر شب به قید قرعه هدایایی به شهروندانی 
که عکس های مفهومی خود را از المان ها و تجهیزات و ادوات نظامی و فضاسازی موجود 

در این نمایشگاه، به شهرداری منطقه ۳ ارسال کنند، اهدا می شود.
وی هدف از برگزاری این نمایشــگاه را زنده نگه داشتن یاد و خاطره شهدا دانست 
وگفت: شــهرداری منطقه ۳ با برگزاری کنگره ۸ هزار شــهید استان، اطلاع  رسانی و 

آذین بندی شهر همدان را در دستور کار قرار داد.
فیضی منش یادآور شــد: فردا نیز رونمایی از المان شهید گمنام منطقه خضر را با 
حضور فرماندهان انتظامی کشور در امامزاده خضر)ع( و در قالب کنگره شهدای استان 

همدان برگزار خواهیم کرد.
رئیس ســازمان فرهنگی، اجتماعی و ورزشــی شهرداری همدان نیز با بیان اینکه 
شــهرداری مسئولیت کمیته تبلیغات و فضاســازی دومین کنگره ۸ هزار شهید را بر 
عهده دارد اظهار کرد: از چند ماه پیش فعالیت هایی در سطح شهر بدین منظور آغاز 

شد تا برنامه درخوری به یاد شهدا برگزار شود.
هادی بلاغی با بیان اینکه دیوارنگاره میدان عاشــورا به همت شهرداری منطقه ۳ 
اکران شــده است افزود: در مجموع شهرداری فضاسازی خوبی انجام داده تا کنگره ۸ 

هزار شهید استان به نحو شایسته ای برگزار شود.
وی با اشاره به برگزاری یادواره های شهدای اقشار مختلف خاطرنشان کرد: همزمان 
با یادواره شهدای غواص، شهدای تخریبچی، شهدای ورزشکار، شهدای روحانی، شهدای 
پدافند هوایی ارتش، شهدای سایت رادار سوباشی، شهدای خلبان و ... تصاویر شهدای 
هر گروه در ســطح شهر نصب شده است.رئیس سازمان فرهنگی، اجتماعی و ورزشی 
همدان با اشاره به اینکه تمام فضاهای تبلیغاتی شهر نیز به کنگره ۸ هزار شهید استان 
اختصاص دارد گفت: در تبلیغات سعی کردیم نوآوری داشته باشیم و طرح های متفاوتی 

را به نسبت به سایر طرح هایی که در سطح شهر داریم، داشته باشیم.

 تور ماهی گیری صیادان مازندرانی در خزر پهن شد
صیادان عضو 1۳ شرکت تعاونی پره در میانکاله واقع در شرق استان مازندران از امروز سه شنبه هجدهم مهر ماه با پهن کردن تورهای ماهیگیری در آبهای ساحلی دریای خزر، فصل صید و صیادی را به صورت رسمی آغاز کردند.

 اگرچه مراسم آغاز بهره برداری از ذخایر ماهیان استخوانی دریای خزر امروز سه شنبه -1۸مهرماه- با حضور سید حسین حسینی معاون وزیر جهاد کشاورزی و رییس سازمان شیلات ایران، مدیران کل شیلات استان های گیلان و گلستان و جمعی از نمایندگان 
مجلس شورای اسلامی در سواحل ساری برگزار شد، اما به دلیل مواج بودن دریای خزر تورهای صیادان پهن نشده است.

به طور معمول فصل صید ماهیان استخوانی در دریای خزر از ماه مهر شروع می شود و تا اواخر فروردین و گاهی تا اواسط اردیبهشت بسته به شرایط آب و هوایی ادامه می یابد، ۵4 شرکت تعاونی صیادی پره با چهار هزار و ۲۰۰ صیاد با آمادگی کامل فصل صید را 
آغاز کردند.مدیر کل شیلات مازندران با اظهار این که فراهم کردن شرایط امن برای صیادان قانونی یکی از وظایف شیلات است، گفت: یکی از اقدامات مهم شیلات تکثیر طبیعی و نیمه مصنوعی ماهیان استخوانی به خصوص ماهی سفید و کپور است.

در سال سوم اجرای این 
طرح تاکنون بیش از 

5.5 میلیون تن محصول 
از ۴ میلیون و ۲۰۰ هزار 

هکتار اراضی دیم 
کشور برداشت و تحویل 
وزارت جهاد کشاورزی 

سیلوها خریداران بخش 
خصوصی و مصرف 

کشاورزان شده است.

 محمدعلی نیکبخت روز سه شنبه در آیین آغاز طرح جهش تولید در دیمزارهای کشور با بیان اینکه ستاد اجرایی فرمان امام )ره( کارهای بزرگی را در کشور 
در موضوعات و زمینه های مختلف انجام می دهد، گفت: اجرای این طرح روی محصولات اساسی از جمله گندم کار بزرگ و بی نظیری بود که با همکاری 
وزارت جهادکشاورزی اجرایی شده است.نیکبخت ارتقای تولید در دیمزارهای کشور را نیاز راهبردی بخش کشاورزی عنوان کرد و افزود: با توجه به محدودیت 

های کشور در منابع آبی و خاکی، امکان توسعه فیزیکی بخش کشاورزی وجود ندارد.
وی با اعلام اینکه میزان تولید محصولات دیم از متوسط محصولات آبی نیز فراتر رفته است، افزود: باید از کشاورزانی که توانستند پنج تن در هکتار تولید 
داشته باشند، استفاده شود.وزیر جهادکشاورزی خواستار ارتقای عملکرد دیمزارهای کشور برای جهش تولید شد و تاکید کرد: باید متوسط تولید را نیز به رکورد 
تولید تبدیل کنیم.نیکبخت با بیان اینکه کشور به وارد گندم نیازی ندارد و گندم مورد نیاز کشور برای نان از داخل تامین می شود، بر استفاده عالمانه از منابع 

موجود تاکید کرد و گفت: همه ظرفیت وزارت جهادکشاورزی در خدمت طرح جهش تولید در دیمزارها قرار می گیرد.
وی با تاکید بر اینکه این وزارتخانه برای ارتقای تولید به یک طرح بسنده نخواهد کرد، به برنامه های تهیه شده برای افزایش تولیدات باغی و گیاهان دارویی 
اشــاره کرد و گفت: باید این مدل را در تولید گوشــت نیز به کار ببریم تا ظرف دو ســال آینده در تولید آن خودکفا شویم.وزیر جهاد کشاورزی تصریح کرد: 
علاوه بر گندم، ظرفیت خودکفایی در چهار محصول برنج، جو، پنبه و شکر را داریم و می توانیم کاری انجام دهیم که صرفه جویی ارزی به همراه داشته باشد.

 بیش از 5.۲ میلیون هکتار اراضی دیم کشور در طرح جهش تولید زیر کشت می رود
سید مصطفی سیدهاشمی معاون هماهنگ کننده ستاد اجرایی فرمان امام)ره( نیز در این آیین اظهار داشت: طرح جهش تولید در دیمزارهای کشور در 

ابتدا با ۶۷۰ هزار هکتار آغاز و کود مورد نیاز طرح، با پرداخت یارانه تامین شد و بذر در اختیار کشاورزان قرار گرفت.
وی با اشاره به ضرورت استفاده از ادوات مناسب و استاندارد کشاورزی، گفت: امسال هزار میلیارد تومان برای خریداری ادوات کشاورزی با نرخ 4 درصد در 
اختیار کشاورزان قرار می گیرد.سیدهاشمی درباره بیمه محصولات کشاورزی نیز توضیح داد: به دلیل فقدان توانایی مالی کشاورز در پرداخت سهم خود، تنها 

4۰ درصد پیشرفت بیمه ای داشتیم اما امسال با برنامه ریزی انجام شده برای کشت 
قراردادی، بیمه فراگیر شامل طرح شده و پنج میلیون و ۲۰۰ هزار هکتار بیمه می 
شــوند.وی با معرفی استان های برتر در اجرای این طرح، از استان های آذربایجان 
شرقی، فارس، لرستان و کردستان به عنوان استانهای موفق و از گلستان، آذربایجان 
غربی و خراسان رضوی به عنوان ناموفق ترین استان ها یادکرد و گفت: کم آبی در 

عدم موفقیت در برخی استان ها موثر بوده است.
سیدهاشمی ادامه داد: برخی کشاورزان در هر هکتار پنج هزار کیلوگرم گندم 
برداشت کرده اند؛ در حالی که در گذشته در این متراژ تنها ۶۰۰ کیلوگرم برداشت 

می شد.
وی این نکته را یادآور شــد که در چهارمین ســال اجرای طرح جهش تولید 
در دیمزارهای کشــور ۵.۲ میلیون هکتار از اراضی کشــور در قالب این طرح زیر 

کشت می روند.
در سال زراعی جدید ۵ میلیون و ۲۰۰ هزار هکتار اراضی دیم در راستای اجرای 
طرح جهش تولید در دیمزارها با حمایت ستاد اجرایی فرمان امام)ره( زیر کشت 
انواع غلات قرار می گیرد؛ این طرح از ســه ســال پیش به پیشنهاد این ستاد و با 

موافقت مقام معظم رهبری در کشور آغاز شده است.
این طرح در حال حاضر در 4 میلیون و ۲۰۰ هزار هکتار از اراضی در ۲1 استان 
کشور، ۲۲۸ شهرستان و بیش از 1۷ هزار روستا و مشارکت 4۰۰ هزار کشاورز اجرا 
شــده و برنامه ریزی برای ســال جدید زراعی افزایش وسعت طرح به ۵ میلیون و 
۲۰۰ هزار هکتار اراضی دیم کشور با حمایت مستقیم ستاد اجرایی فرمان امام)ره( 

زیر کشت انواع غلات است.
در ســال سوم اجرای این طرح تاکنون بیش از ۵.۵ میلیون تن محصول از 4 
میلیون و ۲۰۰ هزار هکتار اراضی دیم کشور برداشت و تحویل وزارت جهاد کشاورزی 

سیلوها خریداران بخش خصوصی و مصرف کشاورزان شده است.
امسال در کشور بیش از 1۰ میلیون و سیصد هزار تن گندم خریداری شده که 

۳۵ درصد آن متعلق به اراضی کشت دیم بوده است.
همچنیــن برای اصلاح انواع بذرها در طرح جهش تولید دیمزارها قراردادی با 
موسسه تحقیقاتی دیم کشور به مبلغ ۶۰ میلیارد تومان منعقد شده که افزایش 

کارآمدی در این حوزه را به همراه خواهد داشت.
در راستای اجرای این طرح برای سال پیش رو ستاد اجرایی فرمان امام اقدامات 
حمایتی از جمله بیمه محصولات کشاورزی برای ایجاد انگیزه در کشاورزان، آموزش 
در جهت تولید بهینه محصولات و اعطای تسهیلات بانکی با کارمزد 4 درصد برای 
جبران خسارات طبیعی و غیر طبیعی به مبلغ یکهزار میلیارد تومان برای خرید 

ادوات اراضی دیم را در دستور کار دارد.

 ۶ هزار دستگاه ادوات کشاورزی تحویل کشاورزان شد
همچنین طی عقد قراردادی با وزارت جهاد کشاورزی و سازمان نظام مهندسی 
۲ هزار مهندس کشاورزی برای نظارت بر اجرای کامل این طرح مطابق با دانش 

روز به کار گرفته شده اند.
در ســال اول اجرای این طرح ۶۷۰ هزار هکتار، در ســال دوم از ۲ میلیون و 
چهارصد هزار هکتار و در سال سوم 4 میلیون و ۲۰۰ هزار هکتار اراضی زیر کشت 
دیم رفت که در مجموع چنین اقداماتی منجر به تحقق هرچه ســریع تر سیاست 
اقتصاد مقاومتی، تامین امنیت غذایی و جلوگیری از خروج ارز و تنوع در کشــت 
غلات در کشور شده است.همچنین در سال زراعی قبل در اجرای طرح جهش تولید 
راندمان عملکرد در هر هکتار از ۸۵۰ کیلوگرم برداشت به حدود یک تن و سیصد 
کیلوگرم افزایش یافته است. افزایش ضریب خودکفایی، رفع محرومیت دیمکاران، 
ایجاد اشتغال، صرفه جویی ارزی، جلوگیری از مهاجرت روستاییان و کاهش فشار 

بر سفره های آب از جمله اهداف کمی و کیفی این طرح است.

جلسه بررسی وضعیت پیشرفت فیزیکی پروژه های عمرانی مسجدسلیمان برگزار شد
با برگزاری جلسه ای با حضور معاون وزیر نفت در امور مسئولیت اجتماعی، وضعیت 
پیشرفت فیزیکی پروژه های عمرانی شرکت ملی نفت ایران در مسجدسلیمان بررسی 

شد .
این جلسه با حضور حجت الاسلام سید حسن سید احمدی امام جمعه – پیمان 
مولایــی فرماندار- علیرضــا هیهاوند مدیرعامل شــرکت بهره بــرداری نفت و گاز 
مسجدسلیمان و تنی چند از مدیران شهری در مهمانسرای شماره یک نفت برگزار شد.

معاون وزیر نفت طی ســخنانی با عنوان اینکه بیشــترین توجه و سرمایه گذاری 
در بخش عمران و مســئولیت های اجتماعی شهر مسجدسلیمان در دولت سیزدهم 
صورت گرفته است گفت: اعتباری بالغ بر ۸۰۰۰ میلیارد ریال جهت تعریف و اجرای 
پروژه های مختلف عمرانی در شــهر مسجدســلیمان توسط شرکت ملی نفت ایران 

اختصاص یافته است .
بابک دارابی با اشاره به اینکه پروژه اجرای جمع آوری فاضلاب سطح شهر با اعتبار 
۲۰۰۰ میلیارد ریالی شــرکت ملی نفت ایران در حال انجام اســت خطاب به مدیران 
دستگاه های دولتی خصوصاً آب و فاضلاب اظهار داشت: پرداخت این اعتبارات فقط 

منوط به صدور صورت وضعیت و در واقع فقط با توجه به پیشرفت فیزیکی پروژه ها 
می باشد از این رو ضرورت دارد توجه ویژه ای به پیشبرد پروژه ها و جذب اعتبارات 

داشته باشید.
وی بــا عنــوان اینکه نگاه مدیریت ارشــد وزارت نفت و شــرکت ملی نفت ایران 

اهتمام به رفع محرومیت و توســعه شــهرهای نفتی خوزستان به خصوص شهرهای 
مسجدسلیمان،لالی،هفتکل و اندیکا می باشد افزود: همه دستگاه ها برای جذب این 
اعتبارات،تعریــف و تصویب پروژه های عمرانی و زیربنایی توجه ویژه نمایند و از این 
فرصت طلایی که وزارت نفت در قالب مسئولیت های اجتماعی ایجاد کرده برای توسعه 

و تحولات مثبت این منطقه استفاده مطلوب نمایند.
مدیرعامل شرکت بهره برداری نفت و گاز مسجدسلیمان نیز طی سخنانی از اجرای 
چندین پروژه عمرانی و عام المنفعه با اســتفاده از بودجه جاری این شرکت در سطح 
شهرهای مسجدسلیمان،لالی و هفتکل خبر داد و گفت: این پروژه ها در مراحل مختلف 
تهیه شرح نیاز،کسب مجوز هیات مدیره شرکت ملی نفت، برگزاری فرآیند مناقصه و 

ابلاغ شروع به کار پیمانکار قرار دارند.
مهنــدس علیرضا هیهاوند ادامه داد: بــا تعیین تکلیف این پروژه ها و در موقعیت 
مناسب، اطلاع رسانی عمومی و شایسته ای از این اقدامات انجام خواهد شد تا عموم 
شهروندان در جریان خدمات و اقدامات شرکت بهره برداری نفت و گاز مسجدسلیمان 

که به نیابت از شرکت ملی نفت ایران صورت می پذیرد قرار بگیرند.

با حضور معاون وزیر نفت در امور مسئولیت اجتماعی؛
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افزایش پایداری آب شرب 
روستاهای بوشهر با اجرا 
طرح جهاد آبرسانی

به گزارش روابط عمومی و آموزش همگانی شرکت آب و فاضلاب استان بوشهر، ابولحسن عالی در بازدید خان احمدی معاون دفتر جهاد آبرسانی وزارت نیرو از وضعیت پیشرفت طرح جهاد آبرسانی 
در استان بوشهر اظهار کرد: طرح جهاد آبرسانی در فاز نخست در ۳۹ روستا با پنج هزار و ۳۸ خانوار و جمعیت ۱۶ هزار و ۸۱۵ نفر عملیاتی شد و برخی از آنها نیز مورد بهره برداری قرار گرفته است.

وی بیان کرد: در فاز دوم نیز طرح جهاد آبرسانی استان بوشهر در ۱۱۲ روستا با ۱۷ هزار و ۵۵۷ خانوار و ۷۰ هزار و ۳۲۱ نفر جمعیت عملیاتی شده است.
عالی ادامه داد: پیش بینی می شود روستاهای استان با اتمام طرح جهاد آبرسانی شاهد برون از رفت مشکل دیرینه تنش آبی باشند.وی اضافه کرد: در این راستا از همت و تلاش های جهادی قرارگاه 
امام حسن مجتبی )ع( برای بهبود وضعیت آبرسانی استان بوشهر کمال قدردانی و تشکر را داریم.عالی ادامه داد: افزایش میزان پایداری آب، ارتقاء سطح کمی و کیفی ، کاهش هدررفت و تقویت فشار 
آب از مزیت های قابل توجه طرح جهاد آبرسانی در روستاهای استان بوشهر است.وی گفت: هدف گذاری دولت سیزدهم برای اجرا طرح جهاد آبرسانی در روستاهای بالای ۲۰ خانوار نشان از عزم 
مصمم برای رفع چالش کم آبی در مناطق محروم است که بدون تردید رضایت مندی بالای جامعه هدف را به دنبال دارد.عالی افزود: در استان بوشهر به واسطه نزولات آسمان روستاها با چالش های 

جدی برای تامین آب پایدار مواجه بود که اجرا طرح جهاد آبرسانی منجر به کاهش تنش آبی در نقاط مختلف استان بوشهر شده است.

الهام صالح      |      یکی از مزیت های ساخت و سرمایه گذاری در پالایشگاه های فراسرزمینی صادرات بی 
 چون و چرای نفت و فرآورده های نفتی است به عبارتی بی اثر کردن تحریم ها از مزایای این 

کار به شمار می آید.

روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران

چهارشنبه 1402/07/19
شماره : 1501

   کارگاه آموزشــی تخصصی کنوانســیون 
پیشگیری از آلودگی دریا ناشی از کشتی ها در 

بندر ترکمن برگزار شد.

گلســتان : مومنی - به گزارش روابط عمومی 
بنادر و دریانوردی استان گلستان، کارگاه آموزشی 
تخصصی کنوانسیون پیشگیری از آلودگی دریا ناشی 
از کشتی ها »MARPOL »با حضور کارشناسان امور 
دریایی و ثبت شناوران بنادر کشور در بندر ترکمن 
برگزار شــد.محمد میرنژاد،  مسئول امور دریایی 
بنادر گلستان در این خصوص اظهار داشت : هدف 
از برگزاری این دوره آموزشــی آشــنایی با آخرین 
قوانیــن و مقررات بین المللــی، منطقه ای و ملی 
است و نقش سازمان های منطقه ای و بین المللی 
در شکل گیری قوانین مربوط به حفظ محیط زیست 

دریایی می باشد.

  با حکم مدیرکل؛
انتصاب سرپرست گروه رسانه و تبلیغات 

اداره کل فرهنگ و ارشاد اسلامی خوزستان

.
  

انتصاب سرپرست گروه رسانه و تبلیغات اداره کل 
فرهنگ و ارشاد اسلامی خوزستان  براساس حکم 
مدیر کل فرهنگ و ارشاد اسلامی خوزستان، حسین 
لازم ســعیدی به عنوان سرپرســت گروه رسانه و 
تبلیغات اداره کل فرهنگ و ارشاد اسلامی خوزستان 

منصوب شد.در بخشی از این حکم آمده است:
نظر به تجارب ارزشــمند و روحیه تلاشگرانه، 
دلسوزانه، دینی و ایمانی جنابعالی و به موجب این 
حکم به سمت » سرپرست گروه رسانه و تبلیغات« 
منصوب می شوید.امید است با بهره گیری از تمامی 
تجربیات ارزشمندتان در جایگاه های مختلف، در 
جهت تقویت قانون و توسعه خدمات رسانی به اهالی 

دلسوز رسانه همت گمارید.

  با حکم مدیرکل؛
امور فرهنگی  انتصاب سرپرست معاونت 
و رســانه اداره کل فرهنگ و ارشاد اسلامی 

خوزستان

   براساس حکم مدیر کل فرهنگ وارشاد اسلامی 
خوزستان، مهرانگیز بحیرایی به عنوان سرپرست 
معاونت امور فرهنگی و رســانه اداره کل فرهنگ و 

ارشاد اسلامی خوزستان منصوب شد.
در این حکم آمده است:نظر به تجارب ارزشمند، 
روحیه تلاشــگرانه، دینی و توانمندی های شما در 
عرصه های گوناگون فرهنگی به موجب این حکم، 
با حفظ ســمت به عنوان سرپرست معاونت امور 
فرهنگی و رسانه اداره کل فرهنگ و ارشاد اسلامی 
خوزســتان منصوب می شوید.اولویت های مربوط 
بــه این معاونت در در ابلاغ وزیر محترم فرهنگ و 
ارشاد اسلامی در حکم مدیرکل مورد تاکید اینجانب 
است.از خداوند منان توفیق خدمت رسانی به اهالی 
 فرهنگ و رسانه و انجام وظایف ذاتی معاونت را برای

 شما خواستارم.

صنعت نفت سکان دار رشد تولید در دولت سیزدهم

اجرای آزمایشی »بازار آب« در ۵ دشت بحرانی کشور

آمار ارائه شده از رشد اقتصادی کشور در دولت جدید، از رکوردشکنی صنعت نفت 
در حوزه تولید ناخالص داخلی خبر می دهد.

 آمار ارائه شده از رشد اقتصادی کشور در دولت سیزدهم، از رکوردشکنی صنعت 
نفت کشــورمان -در حوزه تولید ناخالص داخلی برحسب فعالیت های اقتصادی- خبر 
می دهد؛ یعنی دست یابی به رکورد بی سابقه رشد ۱۶.۴ درصدی که نقش محوری در 

تحقق رشد ۳ برابری اقتصاد دولتی در سه ماهه اول امسال داشته است.
بر اســاس آمار بانک مرکزی در خصوص حساب های ملی کشور و رشد اقتصادی 
بخش های مختلف، رشد بخش نفت و گاز در ۷ فصلی که دولت سیزدهم تصدی امور 
صنعت نفت را عهده دار بوده اســت )پاییز ۱۴۰۰ - بهار ۱۴۰۲( به طور میانگین ۸.۵ 

درصد بوده است.
این در حالی اســت که بررسی عملکرد رشد اقتصادی بر حسب گروه فعالیت های 
اقتصادی )به قیمت های ثابت ســال ۱۳۹۵( نشان می دهد، اگرچه تقریباً رشد تمامی 
گروه های مورد استناد در این گزارش مثبت بوده است؛ اما رشد تولید ناخالص داخلی 
در سه ماهه اول سال ۱۴۰۲ به نحو قابل ملاحظه ای از جهش شاخص های مربوط به 

صنایع نفت و گاز کشورمان حاصل شده است.

براین اســاس، رشد محقق شــده گروه های نفت و گاز؛ خدمات؛ صنایع -معادن - 
کشــاورزی؛ جنگلداری- ماهیگیری نسبت به دوره مشابه سال قبل به ترتیب معادل 
۱۶.۴، ۶.۲، ۳.۷ و ۲.۲ درصد بوده است که این ارقام در مقایسه با ارقام مشابه در فصل 

اول سال ۱۴۰۱ در مجموع از رشدی نسبی برخوردار بوده اند.
با این وجود، از آن جایی که سهم گروه های مزبور از رشد ۶.۲ درصدی محقق شده 
در سه ماهه اول سال ۱۴۰۲ به ترتیب معادل ۱.۵، ۳.۶، ۰.۸ و ۰.۲ واحد درصد بوده 
اســت، می توان مدعی شــد که بعد از بخش خدمات )که گروه گسترده ای از خدمات 
دســتگاهی را شامل می شــود(، بیشترین سهم رشــد اقتصادی به بخش نفت و گاز 

کشورمان اختصاص داشته است.
از سوی دیگر با بررسی آمار مربوط به رشد فصلی بخش نفت و گاز در ادوار مختلف 
بعد از انقلاب، این نکته مســلم می شود که جهش بخش نفت و گاز در افزایش سهم 

رشد اقتصادی کشور در طول دولت سیزدهم بیش از هر دولت دیگری بوده است.
متوسط رشد فصلی بخش نفت در دولت سیزدهم معادل ۸.۵ درصد بوده است که 
به گواهی آمار، ۱.۶ برابر بیشتر از نقطه اوج خود در دوران سازندگی )۱۳۷۶-۱۳۶۸( 
بوده است.این جهش رشد همچنین در مقایسه با دو دوره هشت ساله دولت های سید 

محمد خاتمی و حسن روحانی نیز از رشدی ۲.۳ برابری حکایت دارد.
در مقایسه عملکرد دولت سیزدهم با دولت های هشتم و نهم اما، آمار بانک مرکزی 

از بالاترین میزان جهش در نرخ رشد تولید خبر می دهد.
متوسط رشد فصلی بخش نفت در دولت های هشتم و نهم، منفی ۴.۱ درصد بوده 
است که این رقم با افزایشی خیره کننده به مثبت ۸.۵ درصد در دولت سیزدهم رسیده 
است.شکی نیست که دستیابی به این ارقام قابل توجه در صنعت نفت دولت سیزدهم، 
بیش از هرچیزی وامدار راهبردهای مؤثر داخلی و بین المللی وزارت نفت و شرکت ملی 
نفت ایران بوده است؛ آن هم در زمانی که میزان تحریم های بین المللی به بیشترین 
سطح خود رسیده است.به بیان دیگر، با نگاهی کلی به آمار رسمی ارائه شده از سوی 
بانک مرکزی و شاخص های مؤثر در جهش قابل توجه اقتصادی کشورمان، این نکته 
محرز می شــود که باید سازوکاری اندیشــیده شود تا مجموعه اقدامات و راهبردهای 
ارائه شــده از سوی شرکت ملی نفت ایران در دولت سیزدهم، به عنوان سندی موفق 
در اختیار دیگر سازمان های دولتی کشور قرار گیرد و سعی شود تا با پرهیز از آزمون 
و خطــا در دیگر صنایع و بخش های دولتی، به نحو مؤثری از الگوهای مؤثر راهبردی 

این شرکت در دیگر بخش های دولتی نیز استفاده شود.

مدیرکل دفتر اقتصاد و بهره وری آب، مدیریت مصرف و تقاضای شرکت مدیریت 
منابع آب ایران از اجرای آزمایشی طرح بازار آب در ۵ دشت بحرانی کشور خبر داد.

 به نقل از وزارت نیرو، »سید محمد آهویی« در رابطه با ضرورت اجرای طرح پیاده 
سازی و اداره بازار آب در مناطق منتخب پایلوت در کشور گفت: مروری کوتاه بر تاریخچه 
مدیریت منابع آب نشان می دهد که در دهه ۱۳۵۰ و ۱۳۶۰ پروژه ها و برنامه های آبی 
کشــور برای پاسخگویی به تقاضاهای موجود تنظیم می شد و در این بین به موضوع 
صیانت از منابع آب توجه کافی نمی شد.مدیرکل دفتر اقتصاد و بهره وری آب در همین 
رابطه افزود: از اواسط دهه ۱۳۷۰ و پس از آن در دهه ۱۳۸۰ به واسطه کاهش منابع 
آب های ســطحی و زیرزمینی و همچنین رشد جمعیت و افزایش تقاضا برای اجرای 
طرح های توسعه در کشور، برنامه های مدیریت منابع آب کشور تا حدودی اصلاح شد 
و این بار تلاش شد تا به جای سیاست های عرضه بی رویه آب، موضوع مدیریت توأمان 
عرضه و تقاضا در دستور کار قرار بگیرد.وی ادامه داد: از دهه ۱۳۹۰ به این سو نیز با 
توجه به کاهش شــدید منابع آبی کشور و ارزیابی هایی که حکایت از فقر منابع آبی، 
افزایش اضافه برداشت از منابع آب زیرزمینی و تشدید فشار بر آبخوان، کاهش کیفیت 
آب و پیامدهای زیست محیطی ... و بروز مشکلات جدی در مدیریت آب کشور وجود 
داشت، موضوع صیانت از منابع آب در دستور کار قرار گرفت و تلاش شد تا برنامه هایی 
در جهت مدیریت تقاضا و مدیریت بهینه منابع آب اجرایی شود.آهویی گفت: تقویت 
و ساماندهی بازار آب یکی از برنامه هایی است که بر اساس مصوبه شورای عالی آب در 
طرح تعادل بخشی در برنامه کار وزارت نیرو قرار گرفته است و مطالعاتی نیز در این 
زمینه انجام شده و تلاش می شود تا با کمک آن ضمن ضابطه مند کردن میزان و نحوه 
مصرف آب، بخشــی از آب مورد تقاضا را از طریق اجرای سیاســت های باز تخصیص 

آب از طریــق جابجایی مصــرف به بخش های کاراتر و بهره ورتر، در چارچوب قواعد و 
مقــررات تنظیمی، برای متقاضیان فراهم کنــد.وی ادامه داد: علاوه بر این تمهیداتی 
اتخاذ شود که تأمین تقاضاهای روزافزون از طریق مدیریت مصرف و افزایش بهره وری 
آب بهره برداران مجاز موجود تأمین و از افزایش برداشــت غیر مجاز و فشار بر منابع 
آب جلوگیری شود.مدیرکل دفتر اقتصاد و بهره وری آب اظهار داشت: از جمله اهداف 
اصلی که این پروژه دنبال می کند موضوع ارتقا بهره وری آب است که در مبادلات آبی 
بســیار محدودی که در برخی مناطق پایلوت نیز انجام شده است، ارزیابی های اولیه 

نشان می دهد که بازار آب می تواند نقش مؤثری در این زمینه ایفا کند.
آهویی در ادامه گفت: وزارت نیرو به عنوان نماینده دولت در اجرای طرح بازار آب 
نقش تســهیل گر را ایفا می کند و چندین کارگزاری در این حوزه فعال می شوند که 

وظیفه ایجاد ارتباط میان عرضه کنندگان آب با متقاضیان را بر عهده دارند.

وی در بخش دیگری از سخنان خود اظهار داشت: در حال حاضر این طرح در برخی 
دشت های بحرانی در ۵ استان کشور در مناطق محدودی از استان های یزد، اصفهان، 
البرز، قزوین و هرمزگان و ســمنان به صورت پایلوت در حال اجراست و امیدواریم با 
فراهم شدن بسترهای لازم و رفع ایرادات این طرح به زودی در دیگر دشت های بحرانی 
کشور نیز اجرایی شود.مدیرکل دفتر اقتصاد و بهره وری آب ادامه داد: اجرای طرح بازار 
آب نیازمند الزامات و مقدماتی است که از جمله آن راه اندازی سامانه معاملات است که 
تعدادی از شرکت های دانش بنیان در این حوزه قرار است با وزارت نیرو همکاری کنند.

آهویی همچنین با اشاره به اینکه از جمله شروط اجرایی شدن این طرح در دشت های 
مختلف کشور این است که پیش از اجرایی شدن آن دیگر مقدمات مدیریت بهینه آب 
مانند نصب کنتورهای هوشمند، تحویل حجمی آب، مسدود کردن چاه های غیرمجاز 
و اصلاح الگوی کشت اجرایی شود تاکید کرد: در صورتی که این مقدمات در دشت های 
بحرانی کشــور اجرا نشود، آن دشت استانداردهای لازم برای اجرای طرح بازار آب را 
به دســت نمی آورد.وی با اشاره به عملیاتی کردن این طرح در دشت قزوین و دشت 
خواف افزود: طرح بازار آب به صورت پایلوت در استان قزوین و شهرستان خواف استان 
خراسان رضوی اجرا شده و بررسی نتایج آن نشان می هد که بازار آب می تواند منجر 

به افزایش بهره وری و ارزش اقتصادی آب شود.
آهویی در مورد سازوکار عملیاتی اجرای طرح بازار آب نیز گفت: مالک چاه کشاورزی 
که دارای پروانه بهره برداری معتبر است و روی چاه کنتور هوشمند نصب کرده است 
می تواند در صورت رعایت الگوی کشــت آب مازاد ناشــی از صرفه جویی خود را که 
در چارچوب پروانه بهره برداری مجاز به برداشــت آن می باشد، با قیمتی که در بازار 

تعیین می شود عرضه کند.

ایران جزو معدود 
کشورهایی است که قدرت 

پالایشگاه سازی دارد و 
امروز برای دیگر کشورها 

پالایشگاه می سازد یا 
آن پالایشگاه را احیا 

می کند. این سیاست سبب 
استحکام روابط با دیگر 
کشورها از جمله ونزوئلا 

می شود. 

سرمایه گذاری در پالایشگاه فراسرزمینی 

 سرمایه گذاری و ساخت پالایشگاه در سایر کشورها یکی از راه های دور زدن تحریم ها به شمار می آید چرا که نفت کشور در این 
پالایشگاه ها پالایش می شود و سپس فرآورده تولید شده به فروش می رسد، به این طریق می توان فرآورده های نفتی را محصولات 
تحریم ناپذیر قلمداد کرد. شاید برای همین است که پس از تجربه تجهیز و ساخت پالایشگاه در ونزوئلا، ایران در نظر دارد که 
۱۷ پالایشگاه دیگر را بازسازی کند. این مساله به آن معناست که کشور ما از دانش فنی کافی برای چنین اقدامی برخوردار است.

 نگاه کارشناسان به ساخت پالایشگاه فراسرزمینی
البته کارشناسان این حوزه نظرات متفاوتی دارند چرا که عده ای از یک سو بر این باورند پالایش فراسرزمینی بار اول نیست 
که اتفاق می افتد، در گذشته نیز این موضوع مطرح بوده و اکنون نیز مطرح است، اما در نظر داشته باشید، اینکه تصور کنیم با 

داشتن پالایشگاه فراسرزمینی می توانیم تحریم ها را دور بزنیم عملًا امکان پذیر نیست. اما در شرایطی 
که همه چیز درست باشد و مشکل تحریم و تعامل وجود نداشته باشد قطعاً وجود سیستم پالایشی 
فراســرزمینی و حتی سیستم توزیع فرآورده های نفتی و داشتن یک شبکه پالایشی در یک کشور 

خارجی و یا در اتحادیه اروپا می تواند تأمین کننده منافع ملی ایران باشد.
هدایــت الله خادمــی نماینده پیشــین مجلــس نیز در این زمینــه گفته بود: اگر پالایشــگاه 
فراسرزمینی در نهایت برای ما آورده داشته باشد می تواند مثمر ثمر باشد، ضمن اینکه کشورهایی 
 موفــق می شــوند که ایــن پروژه ها را به بخش خصوصــی واگذار کنند، اینکه دولت در کشــوری

 پالایشــگاه و پتروشــیمی احداث کند و کالاهای مورد نیاز را از یک کشــور دیگر خریداری کند 
نتیجه ای برای ما ندارد.

اما برخی دیگر از کارشناســان آن را یک فرصت می دانند و می گویند هرگونه سرمایه گذاری در 
کشــور مطلوب بوده، کشوری توســعه یافته است که بتواند در داخل سرمایه گذاری کند و یا اینکه 
ســازوکاری را برای جذب سرمایه خارجی به کار بگیرد و یا حتی در خارج سرمایه گذاری کند. اگر 
ایران بتواند در خارج از کشور سرمایه گذاری کرده و یا سرمایه جذب کند هر دو مطلوب بوده و به 

طور کلی باید گفت که سرمایه گذاری به هر شکلی مقبول است.
چندی پیش هم هادی بیگی نژاد، نایب رئیس کمیسیون انرژی مجلس شورای اسلامی در رابطه 
با این موضوع گفته بود: ایران جزو معدود کشورهایی است که قدرت پالایشگاه سازی دارد و امروز 
برای دیگر کشورها پالایشگاه می سازد یا آن پالایشگاه را احیا می کند. این سیاست سبب استحکام 

روابط با دیگر کشورها از جمله ونزوئلا می شود.
به گفته بیگی نژاد میعانات گازی ایران در ونزوئلا پالایش می شود و به هر میزان بتوانیم بسترهای 
توســعه نفتی و گازی ایران را در سایر کشورها فراهم کنیم به سود ایران و کشورهای مقصد است. 
ایران به هر میزان به کشــورهای مختلف از جمله ونزوئلا نفت بفروشــد، مبالغ حاصله به کشور باز 
می گــردد و بایــد به افرادی که اقدامات مؤثر دولت در حوزه نفتی و گازی را تخریب می کنند گفت 

که دست کم آزاده باشید.

 سرمایه گذاری و بازسازی پالایشگاه های فراسرزمینی
شــاید این ســوال وجود داشته باشد که ساخت و سرمایه گذاری در پالایشگاه های فراسرزمینی 
چه آورده ای برای کشــور ما دارد، بازســازی و ســرمایه گذاری در پالایشگاه های خارجی می تواند 
راهگشــای مبادلات بین المللی نفتی و ایجاد ارزش افزوده باشــد البته علاوه بر آن تضمینی برای 
صادرات خدمات فنی و مهندســی به ســایر کشورها از طریق این کشــورها باشد البته موضوعی 
که مزید بر علت اســت و ســاخت پالایشــگاه فراســرزمینی را حائز اهمیت می کند یکی صادرات 
 تضمین شــده نفت خام اســت و دیگری شــراکت در خروجی پالایشــگاه ها اســت که این امر 
می تواند به افزایش تولید بنزین کمک کرده و ما را از وارد کننده به صادر کننده بنزین و فرآورده های 

نفتی تبدیل کند.
با تمام مقولات گفته شده به نظر می رسد که سرمایه گذاری و مشارکت در ساخت پالایشگاه های 
فراسرزمینی چند دستاورد مهم برای کشور به دنبال دارد که مهمترین آنها را می توان عدم تحریم 
پذیری کشــور در نظر گرفت که به واســطه این موضوع فروش نفت و و فرآورده های آن به همان 
تناسب افزایش پیدا می کند و درآمدهای نفتی ایران نیز افزایش پیدا می کند در کنار تمامی مقولات 
ایران در شرایطی که مشکل ناترازی بنزین دست و پنجه نرم می کنند از وارد کننده بنزین به صادر 

کننده آن تبدیل شود.
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سید محمد جواد عرفان فر / یزد ؛عضو شورای اسلامی شهر یزد گفت: تعیین تکلیف زمین های قولنامه ای و مشاعی در دستورکار شهرداری قرار گیرد.
خامسی عضو شورای اسلامی شهر یزد گفت: شهرداری با کمک اداره ثبت مشکلات زمین هایی که قراردادی یا مشا هستند را حل کند لذا برای أخذ سند، اداره ثبت ساخت و ساز را ملاک میداند 

اما شهرداری بدون سند اجازه ساخت و ساز نمیدهد.
به گفته وی: این موضوع شهروندان را دچار سردرگمی کرده است و برای أخذ سند، بدون مجوز شهرداری شروع به ساخت و ساز می کنند و این اقدام باعث می شود ساخت و ساز های غیرمجاز رواج یابد.

خامسی افزود: برخی زمین های قولنامه ای در مناطق تاریخی نیز وجود دارد که در راستای پارکینگ درنظر گرفته شده است اما شهرداری زمانی می تواند برای اجرای پارکینگ خریداری کند که 
سند داشته باشد و به دلیل قولنامه ای بودن در اجرای آن وقفه افتاده است.عضو شورای اسلامی شهر یزد تأکید کرد: شهروندان نیز قبل از خرید زمین از طریق سایت شهروند سپاری یا مراجعه به 

شهرداری مناطق، اطلاعات دقیق زمین موردنظر را أخذ کنند تا هنگام ساخت و ساز با مشکل مواجه نشوند.

 لزوم تعیین تکلیف
  زمین های قولنامه ای

 و مشاعی 

ایران زمین  

محمد بهرامی      |            پروژه خط دوم انتقال آب شرب از سد درودزن به شهر شیراز که از سال ۱۳۹۰ آغاز شد، اکنون در استانه بهره برداری است ، در آستانه سفر رییس 
جمهور و اعضای هیات دولت به فارس و با اهتمام و تلاش دولت سیزدهم این وعده تحقق یافت و قرار است که افتتاح این پروژه در سفر دوم رییس جمهور به استان 

فارس انجام شود.

شیراز در آستانه پایان یک دهه انتظار برای تامین آب

  تولیــد فــولاد در هرمــزگان فراتر از 
هدف گذاری می رسد

 رییــس ســازمان صنعت، معــدن وتجارت 
هرمزگان، با اشــاره به اینکه از تولید ۵۵ میلیون 
تنُ هدف گذاری فولاد در کشور، ۱۰ میلیون تنُ آن 
سهم هرمزگان است، گفت: با ظرفیت های موجود 
در این استان و تعریف شهر فولاد نوین، به بیش 
از هدف گذاری تعیین شده، دست خواهیم یافت.

 خلیل قاسمی روز سه شنبه در حاشیه بازدید 
از مجتمع گندله ســازی مادکوش در بندرعباس، 
مهم ترین هدف سازمان صنعت، معدن و تجارت 
هرمزگان برای رســیدن به ۱۰ میلیون تن فولاد 
در اســتان را تکمیل زنجیره های تولید با کمک 
معادنی که جدید اکتشاف شده است، عنوان کرد.

»تفاهم نامه توســعه و افزایش ظرفیت تولید 
فــولاد تا ســقف ۱۰ میلیون تـُـن تیرماه ۹۸ در 
منطقه ویژه اقتصادی خلیج فارس با مشــارکت 
بخش خصوصی در قالب یک کنسرسیوم مرکب 
از هفت مجموعه معدنی، فولادی و بخش خصوصی 
امضا شد. این برنامه در چارچوب سند چشم انداز 
۱۴۰۴ مبنی بر دستیابی به ظرفیت ۵۵ میلیون 
تن فولاد پیش بینی شده و انتظار می رود ظرف 
مدت پنج ســال با ســرمایه گذاری پنج میلیارد 
دلار مــورد بهره بــرداری قرار گیــرد.«وی بیان 
کرد: یکی از ظرفیت های استان هرمزگان وجود 
معادن ســنگ آهن با ذخایر قطعی ۱۲۰ میلیون 
تن و وجود ذخایر زمین شناســی با حجم ۸۰۰ 
میلیون تن اســت.رییس سازمان صنعت، معدن 
و تجــارت هرمزگان اظهار کرد: در این اســتان 
طی سال های اخیر به تکمیل زنجیره فولاد، نگاه 
ویژه ای داشته ایم به نحوی که اکنون شرکت های 
فولادی مستقر در استان با ورود به معادن سنگ 
آهن از ابتدای استخراج تا انتهای چرخه تولیدی را 
دنبال می کنند.قاسمی با اشاره به حمایت از بخش  
خصوصی گفت: شــرکت گندله سازی مادکوش 
نیــز به عنوان بخش خصوصــی نیازمند حمایت 
بیشتری است، چرا که واحدهای بزرگتر که یکی 
از کارخانه های آن ها در اســتان مستقر هستند 

به نحوی توسط مجموعه خود تحت حمایت اند.

روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران
چهارشنبه 1402/07/19
شماره : 1501

 قصه تکراری قطعی و افُت فشار آب در شیراز سالهاست که تاب و تحمل را از مردم این شهر ستانده، این معضل همه ساله با فرارسیدن فصول گرم 
سال و بالا رفتن میزان مصرف مشترکان تبدیل به یکی از دغدغه های مردم این کلانشهر و مناطق پیرامونی آن می شود.

 مشکلات بحران آب و کم آبی شهر شیراز
به گفته مســوولان فارس کاهش بارندگی و عدم ایجاد زیرســاخت های لازم از مهمترین عللی است که بر میزان مصرف آب در فارس و شهر شیراز 
اثرگذار بوده است.بدین ترتیب هر سال با فرا رسیدن فصل گرما تمهیداتی برای جلوگیری از قطعی و عدم جیره بندی آب اندیشیده می شود و اقدامات 
قابل توجهی برای حل این مشکل صورت می گیرد.به عنوان مثال بروز مشکلات قطعی و افت فشار آب در مناطق مختلف شیراز، موجب شد تا شرکت 

آب و فاضلاب تابستان امسال برای گذر از تنش آبی در این کلانشهر چهار دستگاه حفاری چاه را بطور همزمان بکار گیرد.
همچنین توســعه و تعویض شــبکه و خطوط انتقال آب شیراز هم از جمله اقداماتی بود که با هدف حل مشکل تنش آبی تابستانه در این کلانشهر 
اجرایی شد و شناسایی انشعاب های آب غیرمجاز برای کاهش تنش آبی تابستانی در این شهرستان نیز در دستورکار قرار گرفت.امسال اما خبر خوب 

تکمیل پروژه خط دوم انتقال آب شرب از سد درودزن به شهر شیراز نیز از اتفاقاتی بود که امید تازه ای را در دل مردم شیراز زنده کرد.

 آغاز طرح از سال ۱۳۹۰
طرح خط دوم آبرسانی به کلانشهر شیراز از سد درود زن در سال ۱۳۹۰ کلید خورد و بر اساس برنامه زمان بندی، مقرر شده بود که افق بهره برداری 
از این طرح حدود چهار سال به طول می انجامد.اما وعده افتتاح این طرح در سال ۱۳۹۴ اجرایی نشد؛ روزها و ماه ها و سال ها سپری شد و انتظار برای 
تحقق این وعده در طول این سال ها بی جواب ماند. در واقع خط دوم انتقال آب از سد درودزن به شیراز از پروژه های معطل مانده از دولت های گذشته است.

پروژه خط دوم انتقال آب شرب از سد درودزن به کلانشهر شیراز با طول خط انتقال ۷۷ کیلومتر تا مخازن معالی آباد شیراز از جنس لوله فولادی 
در قطرهای هزار و ۴۰۰ تا هزار و ۸۰۰ میلیمتر و دارای تصفیه خانه و ایستگاه پمپاژ هر کدام به ظرفیت سه متر مکعب در ثانیه و به ارتفاع ۲۵۰ متر 
و تونلی به طول ۱۲ کیلومتر ســاخته شــده اســت.این در حالیست که سد خاکی درودزن با هسته رسی که لقب قدیمی ترین سد خاورمیانه را دارد با 

گنجایش مخزن نزدیک به یک میلیارد متر مکعب، آب شرب کلانشهر شیراز، شهر مرودشت و شهر خرامه در استان را تأمین می کند.
پروژه خط دوم انتقال آب شرب از سد درودزن به شیراز در طول این سال ها بارها مورد بازدید مسئولان کشوری و استانی قرار گرفته است. استانداران 
و معاونان عمرانی استانداری فارس در دوره های مختلف بارها از این طرح در معیت وزیران نیرو یا دیگر مسئولان کلان کشوری بازدید کرده اند و وعده 

افتتاح آن را داده اند اما روند کند عملیات اجرایی این طرح که به عنوان یکی از 
بزرگترین پروژه های عمرانی نام گرفته، موجب شد که در طول سال های گذشته 
ســرعت تداوم خشکســالی و کم آبی و بروز تنش در تأمین آب شهرها به ویژه 

کلانشهر شیراز بیش از سرعت اجرای این طرح باشد.

 شتاب بخشی به پروژه در دولت سیزدهم
روند اجرایی این پروژه همچنان به آهستگی پیش می رفت تا اینکه با شروع 
فعالیت های دولت سیزدهم و همزمان با سفر سال ۱۴۰۰ رییس جمهور به استان 
فارس، بر تسریع در این پروژه و بهره برداری از آن تأکید شد. بدین ترتیب عملیات 
اجرایی این طرح شتاب بیشتری گرفت.۲۳ تیرماه ۱۴۰۱ بود که مدیرعامل شرکت 
برق منطقه ای فارس اعلام کرد برق مورد نیاز برای تأسیسات خط دوم آبرسانی 
به شیراز تأمین شده و در حال حاضر شرایط برای بهره برداری از این تأسیسات 
فراهم است.همچنین طی یک اقدام با نصب ایستگاه برق جدید و افزایش ظرفیت 
ایستگاه پمپاژ در طول مسیر برنامه ریزی شد تا ایستگاه های تقویت فشار آب در 
خط دوم انتقال آب به شیراز همیشه و همواره برق دار باشند.استاندار فارس نیز 
که در طول ۲سال گذشته همواره تأکید بسیاری برای به سرانجام رساندن این 
پروژه داشته اشت، در حاشیه بازدید رییس دیوان محاسبات کشور از خط دوم 
انتقال آب از سد درودزن به شیراز در اردیبهشت ماه ۱۴۰۲ با بیان اینکه این پروژه 
مراحــل پایانی را طی می کند، اعلام کرد: یک بحث قانونی در قرارداد پیمانکار 
این پروژه وجود داشت که با کمک دیوان محاسبات این موضوع برطرف شد و 
مشکلی در ارتباط با پمپ انتقال آب و بحث تأمین برق آن داشتیم که با مدیر 
توانیر کشور صحبت شد و ایشان قول دادند در جلسه ای این موضوع بررسی و 

دستورات لازم را در این زمینه صادر کنند.

 تکمیل پروژه در تیرماه ۱۴۰۲
هنوز مدت زمان زیادی از پیگیری اســتاندار فارس برای تکمیل این پروژه 
نگذشته بود که در روز شنبه ۲۴تیرماه ۱۴۰۲، مدیر عامل شرکت آب منطقه ای 
فارس از تکمیل این پروژه خبر داد و اعلام کرد: خط دوم انتقال آب شــرب از 
سد درودزن به شیراز که از ۷۸ کیلومتر طول مسیر،چهار هزار و ۴۴۰ متر تونل 
انتقال،ایستگاه پمپاژ،تصفیه خانه با ظرفیت سه هزار لیتر در ثانیه و سه مخزن 
۲۰ هزار متر مکعبی در مجموع ۶۰هزار متر مکعب بهره می برد، تکمیل و آماده 
بهره برداری شــده است.وی که معتقد است خط اول انتقال آب شرب شیراز با 
ظرفیت هزار و ۱۰۰لیتر بر ثانیه به تنهایی یارای رفع نیازهای آب شرب شیراز 
نیست، احداث خط دوم تأمین آب شرب از سد دروددزن را زمینه ساز انتقال سه 
هزار لیتر آب در ثانیه می داند و بر این باور است که این اقدام وابستگی آب شرب 
شیراز به آبخوان های آهکی اطراف را به شدت پایین می آورد.با این حال تلاش ها 

برای بهره برداری هر چه بهتر از این خط همچنان ادامه یافت.

 خط دوم آبرسانی با ظرفیت یک هزار و ۵۰۰ لیتر در ثانیه 
۱۴مردادماه نیز مدیرعامل شــرکت آب و فاضلاب شیراز در رابطه با آخرین 
وضعیت این عملیات بزرگ گفت: خط دوم آبرسانی از سد درودزن به شیراز از 
ظهر روز پنجشــنبه ۱۲ مردادماه با ظرفیت بیشتری وارد مدار بهره برداری شد، 
در واقع این خط با ظرفیت یک هزار و ۵۰۰ لیتر در ثانیه وارد مدار شد.و حالا در 
آستانه سفر رییس جمهور به استان فارس قرار است این طرح مورد بهره برداری 
قرار بگیرد.رییس جمهور همراه با هیات دولت در ۲۰ و ۲۱مهرماه میهمان استان 
فارس هستند؛ سفری که بدون شک رهاوردهای بسیاری به همراه دارد.چندی 
پیش اســتاندار فارس در نشــت شورای اداری استان در شیراز، با اشاره به سفر 
قریب الوقوع رییس جمهور به فارس گفت: پیش نویس خوبی برای دور دوم سفر 
رئیس جمهور به استان آماده شده که حاکی از رشد سه برابری اعتبارات نسبت به 
دور اول است.وی به تحقق ۸۵ درصدی مصوبات دور اول سفر رئیس جمهور به 
فارس اشاره کرد و گفت: در سفر دوم، بناست هر وزیر به ۲شهرستان سفر کند و 
بدین ترتیب همه شهرستان های استان میزبان وزرای دولت سیزدهم خواهند بود.

آنطور که اســتاندار فارس می گوید در این ســفر قرار است طرح های بزرگی 
در بخش های مختلف به بهره برداری برسد و یکی از مهمترین پروژه های آماده 

افتتاح خط دوم انتقال آب سد درودزن است .

روند اجرایی این پروژه 
همچنان به آهستگی 

پیش می رفت تا اینکه با 
شروع فعالیت های دولت 

سیزدهم و همزمان با سفر 
سال ۱۴۰۰ رییس جمهور به 
استان فارس، بر تسریع در 
این پروژه و بهره برداری از 

آن تأکید شد.

زودتر با خبر شوید ...

www.mozayedemonaghese.com
٤٩١٠٥-٠٢١۴۲۵ واحد پشتیبانی و سایت
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در قریب به اتفاق کشورهای جهان، VAR نصب شده و همه از این نوآوری در بحث داوری استفاده می کنند. درست است که VAR از کیفیت مسابقات می کاهد اما در پایان نتیجه واقعی را مشاهده 
می کنیم.

 دیگر کسی از عملکرد ضعیف کادر داوری ضرر نمی کند و فریادش به هوا بلند نمی شود. مدت هاست که لزوم تجهیز VAR در لیگ را فریاد می کشیم اما انگار گوش شنوایی وجود ندارد.
جواد خیابانی حدود یک هفته قبل صحبت های جالبی در این زمینه انجام داد.  او در حرف هایی اغراق آمیز مدعی شد که خیلی ها نمی خواهند VAR وارد ایران شود تا بتوانند نتایج را دستکاری 
کنند. بدون سند و مدرک نمی توان با حرف های خیابانی کنار آمد. ما هم نمی خواهیم احساسی وارد این ماجرا شویم اما اگر VAR باشد دیگر از جنجال هایی که در بازی پرسپولیس- گل گهر به 
وجود آمد، خبری نخواهد شد.مهاجم گل گهر مقابل پرسپولیس ضربه سری زد که در تصاویر تلویزیونی مشخص بود علیرضا بیرانوند آن را از درون دروازه بیرون آورده و مهارش کرده. عکس هایی 
هم توسط عکاسان حاضر در ورزشگاه شکار شد که البته دقیق نشان نمی داد تمام توپ از خط دروازه عبور کرده یا نه. مسئولان گل گهر از این موضوع گلایه کرده و بیانیه هایی نیز منتشر کرده اند.

اشتباهات داوری و لزوم 
VAR تجهیز

    45 روز فقط یک بازی
این  بار اســتقلال با حضور هوادارانش میزبان 
هوادار است  دوباره بازی ها برای برپایی اردوی تیم 
ملی تعطیل شد. در این میان استقلال با احتساب 
تعطیلی های ابتدای فصل و تعطیلی چند روزه در 
45 روز فقط یک بازی انجام داده که این مســأله 
می تواند در کیفیت کاراین تیم تأثیرداشته باشد. 
البته استقلال این بار با حضور هوادارانش به دیدار 
حریف می رود. ناآماده بودن زیرســاخت ورزشگاه 
آزادی برای ورود تماشاگران از ابتدای فصل جاری 
لیگ برتر ســبب شد تا اســتقلال و پرسپولیس 
بازی های خانگی خود را بدون تماشاگر برگزار کنند. 
در این خصوص روز گذشته هواداران پرسپولیس 
به ورزشگاه آزادی راه یافتند و حالا این اتفاق برای 
استقلال هم رخ خواهد داد. استقلال روز28 مهرماه 
در چهارچوب رقابت های معوقه از هفته ششم لیگ 
برتر مقابل هوادار تهران قرار می گیرد و در آن بازی با 
توجه به آماده سازی بخش هایی از سکوهای ورزشگاه 
آزادی، امکان حضور تماشاگران استقلالی ها فراهم 
خواهد بود. یازده روز دیگر انتظار استقلالی ها برای 
ورود به ورزشگاه دریک بازی خانگی این فصل تیم 
خود پایان پیدا می کند و جواد نکونام که از ابتدای 
فصل نسبت به بدون تماشاگر بودن بازی های خانگی 
تیمش گلایه می کرد، حالا نسبت به این موضوع 

خرسند خواهد بود.

 هیأت مدیره استقلال تغییر می کند
کیومرث هاشمی وزیر ورزش در صدد است که 
تغییراتی در هیأت مدیره استقلال ایجاد کند. در این 
زمینه خانی یکی از اعضای هیأت مدیره استقلال نیز 
می گوید: »اختلاف نظر در هیأت مدیره را تکذیب 
نمی کنم. اتفاقاتی در باشگاه استقلال افتاده است 
که باید سریعاً برطرف شــود. وزیر ورزش بزودی 
تکلیف هیأت مدیره استقلال را مشخص می کند.« 
اینطورکه گفته می شود این بار قرار است اعضایی به 
هیأت مدیره استقلال بیایند که توانایی درآمدزایی 

داشته باشند.

  نکو تقاضای بازی تدارکاتی داد
 تیم اســتقلال بعد از برتری مقابل تیم مس 
رفســنجان روز گذشته با حضور بازیکنان ذخیره 
و امید یک دیدار تدارکاتی برگزار کرد. بعد از این 
اتفاق جواد نکونام تمرین آبی پوشان را 2 روز تعطیل 
اعلام کرد. طبق برنامه استقلالی ها از دیروز تمرینات 
آماده سازی خود را از سر گرفتند. نکونام از مدیران 
استقلال خواسته تا یک بازی تدارکاتی در تعطیلی 
پیش آمده برای استقلال در نظر بگیرند تا این تیم 

خودش را آماده بازی با هوادار کند. 

  درگیری مدیران شایعه سازی نبود؟!
هرچه از ماجرای جلسه پرحاشیه مدیران باشگاه 
استقلال بعد از بازی با مس رفسنجان می گذرد، 
خبرهای عجیبی درباره اتفاقات آن جلسه به گوش 
می رســد. بعد از بازی با مس گفته شد که میان 
یکی از اعضا و خطیر درگیری فیزیکی رخ داده که 
باشگاه استقلال با انتشار متنی آن را تکذیب کرد. 
اما با گذشــت چند روز از آن جلسه و تصمیماتی 
که درباره برکناری یکی از اعضای هیأت مدیره که 
در معاونت های باشگاه نیزصاحب پست بوده، گرفته 
می شود، موضوع درگیری درجلسه فوق بیشتر به 
واقعیت نزدیک می شود. حال اینکه چه کسی در 
آن جلسه زده یا مضروب شده اصلاً اهمیتی ندارد 
و نباید به موضوعی پرچالش تبدیل شود اما باید 
روشن شود که چرا میان اعضای مدیریتی باشگاه 
استقلال این اندازه اختلاف وجود دارد. بدون شک 
اگر موضوع درگیری فیزیکی به گوش وزیر ورزش 
هم برســد وبرای هاشمی نیز مسجل شود چنین 
اتفاقاتی حین جلســه رخ داده، تصمیمات تازه ای 

اتخاذ خواهد شد. 

مهر تأییـــــد قلعه نویی به خط دفاع نکونام

ورزش 

سعید جمشیدیان    |     استقلال در فهرست جدید تیم ملی چهار بازیکن دارد که به جزمهردادمحمدی که عنصر هجومی محسوب می شود، باقی نفرات 
جزو مدافعان به حساب می آیند و باید در پازل دفاعی تیم ملی قرار بگیرند. بازگشت سید حسین حسینی به تیم ملی بعد از 450 دقیقه موفقیت آمیز 

 در بازی های لیگ برتر که فقط یک بار دروازه خود را باز شده دید، نشان دهنده اعتماد امیر به دروازه بان آبی ها است.

چه فکر می کردیم و چه شد؟

یامال؛ جوان و جویای رکورد

چه انتظاری از درخشش اللهیار در هال سیتی داشتیم و چه شرایطی را 
حالا می بینیم؛ زمین تا آسمان متفاوت با پیش بینی های ما. اللهیار صیادمنش 
در شرایطی فصل جدید را آغاز کرد که اخبار زیادی مبنی بر انتقال بزرگ او 
به یکی از تیم های مطرح لیگ برتر انگلیس به میان آمد و حتی گفته شد 
طرفین به توافق اولیه نیز رسیده اند ولی او حالا پس از گذشت 11 هفته از 

چمپیونشیپ روزگار عجیبی را سپری می کند. 
مهاجم 22 ساله فوتبال ایران که در فیفادی قبلی پایان تلخی همراه 
با تیم امید ایران در انتخابی جام ملت های آسیا و المپیک 2024 داشت 
و دو گل در این بازی ها زد، حالا در فیفادی ماه اکتبر جایی در فهرســت 
تیم ملی بزرگسالان ندارد و امیر قلعه نویی به خاطر دور بودن این بازیکن 

از شرایط مناسب تصمیم به عدم دعوتش گرفته است.
 صیادمنش در سه مسابقه ابتدای فصل 24-2023 چمپیونشیپ انگلیس 
به دلیل آسیب دیدگی در فهرست هال سیتی حضور نداشت و در هفته چهارم 
مقابل بریستول سیتی نیز به طور کامل روی نیمکت نشست و پس از آن یک 
بازی تعویضی انجام داد. صیادمنش در هفته پنجم چمپیونشیپ انگلیس 
مقابل لسترسیتی در دقیقه 84 به زمین آمد و هفت دقیقه پس از آن هم 
 یک کارت زرد گرفت که این دیدار، تنها بازی انجام شده او در این فصل در 

عرصه باشگاهی است.
اللهیار پس از دیدار با لسترسیتی در سه هفته متوالی چمپیونشیپ 
انگلیــس بــه طور کامــل روی نیمکت هال ســیتی نشســت و حتی 

و بــه عنــوان بازیکــن تعویضی هم بــه زمین نرفت 
در دو مسابقه بعدی دوباره به خاطر مصدومیت دور از 

لیست بود اما با بهبود آسیب دیدگی دوباره در چمپیونشیپ 
بازی نکرد. هال ســیتی در آخرین مســابقه قبل از فیفادی در 

زمین میلوال به تســاوی دو بر دو رســید که اللهیار صیادمنش 
با وجود نیــاز تیمش به گلزنی هم به عنوان بازیکن تعویضی به 
زمین نرفت و تا پایان روی نیمکت بود تا در 11 مسابقه هال سیتی 

در این فصل از چمپیونشــیپ فقط یک بار به میدان رفته باشــد؛ 
 اتفاقی تلخ برای مهاجمی که امید بســیاری به درخشش او در سال های

 آینده وجود دارد.

در آخرین بازی بارسلونا قبل از فیفا دی، این تیم در هفته نهم مسابقات لالیگا میهمان 
تیم ته جدولی گرانادا بود. ژاوی و شاگردانش شب بسیار سختی را پشت سر گذاشتند. 
میزبان بازی را خیلی خوب آغاز کرد و فقط 17 ثانیه پس از شروع بازی برایان زاراگوزا گل 
اول را وارد دروازه بلوگرانا کرد و حدود 30 دقیقه بعد همین بازیکن اختلاف را به 2 گل 
افزایش داد. شاگردان ژاوی درست یک دقیقه قبل از سوت پایان نیمه اول یکی از گل های 
خورده را توسط بازیکن جوانش یامین لامان جبران کرد تا با حداقل اختلاف به رختکن 
بروند. نیمه دوم گرانادا هر چه داشت در زمین گذاشت تا از برتری یک گله خودش دفاع 
کند اما این سرخی روبرتو بود که 5 دقیقه قبل از سوت پایان بازی به مقاومت گرانادا پایان 
داد و اجازه نداد تیمش بدون امتیاز زمین بازی را ترک کند. این یک امتیاز باعث شــد 
بارسلونا با سه امتیاز کمتر از رئال مادرید صدرنشین و یک امتیاز کمتر نسبت به خیرونا 
در رتبه سوم قرار بگیرد و بازیکنانش حالا آماده رفتن به تعطیلات فیفا دی باشند.یامال، 
محصول آکادمی لاماسیا، که پدر و مادری مراکشی از گینه استوایی دارد، در 13 جولای 
2007 به دنیا آمد و از پنج سالگی در بارسا فوتبالش را آغاز کرد. وینگر اسپانیایی بارسلونا 
پس از اینکه یکشنبه در گرانادا از فاصله نزدیک توپ را وارد دروازه حریف کرد، با 16 سال 
و 87 روز ســن، جوان ترین تاریخ گلزن لالیگا شــد. او مقابل گرانادا در حالی گلزنی کرد 

که مدافع عنوان قهرمانی 2-0 از میزبان عقب بود و موفق شد زمینه ساز بازگشت تیمش 
در این بازی شود. یامال با این گل رکورد فابریس اولینگا از مالاگا را شکست که در سال 
2012 مقابل سلتاویگو در سن 16 سال و 98 روز گلزنی کرده بود. ایکر مونیان، آنسو فاتی 
و شیسکو نادال دیگر بازیکنانی هستند که تا قبل از 17 سالگی موفق به گلزنی در لالیگا 
شده اند. یامال همچنین با بازی در ماه آپریل مقابل بتیس به یکی از 5 بازیکن تاریخ لالیگا 

تبدیل شد که اولین بازی خود را در 15 سالگی انجام دادند. با این حال، لوکا رومرو، مهاجم 
سابق مایورکا که اکنون در میلان حضور دارد، جوان ترین بازیکنی است که تا به حال در 
لالیگا بازی کردهاست.یامال، که پدری مراکشی دارد، در اسپانیا به دنیا آمده و بزرگ شده 
و به یکی از اعضای اصلی خط حمله بارسا تبدیل شده است و با جواب مثبت به اسپانیا و 
دعوت شدن به تیم اصلی این کشور به رویای مراکشی ها برای داشتن او در ترکیب پایان 
داد.وینگر با 15 سال و 290 روز به عنوان بازیکن تعویضی مقابل رئال بتیس در ماه آوریل 
به جوانترین بازیکن تاریخ بارسلونا تبدیل شد. او سپس در برد 7-1 مقدماتی یورو 2024 
مقابل گرجستان در سپتامبر به جوانترین بازیکن - و گلزن تیم ملی اسپانیا تبدیل شد و 
روز یکشنبه در بازی مقابل گرانادا عنوان جوانترین گلزن لالیگا را به فهرست دستاوردهای 

خود در سال 2023 اضافه کرد.
یامال در تمام 9 بازی بارسلونا در لیگ این فصل حضور داشته است که در پنج بازی از 
جمله دو بازی آخر به عنوان بازیکن فیکس در ترکیب حضور داشته است.جوانترین بازیکنی 
که تا به حال به تیم بزرگسالان اسپانیا دعوت شده است گلزنی خود را برای ماتادورها از 
بازی مقابل گرجستان آغاز کرده است و به دلیل درخششی که داشته است برای بازی های 

ملی پیش رو مقابل اسکاتلند و نروژ در لیست تیم ملی حضور دارد.

 خدادادی بالاخره جراحی شد
درست مثل ماجرایی که برای عیسی آل کثیر رخ داده بود برای مهاجم جوان سرخ ها هم رخ داد با این تفاوت که مهاجم جوان تر حتی بسیار بیشتر از عیسی بلاتکلیف ماند. علیرضا خدادادی سال گذشته دچار آسیب دیدگی از ناحیه رباط صلیبی شد. 
وی امیــدوار بــود بــدون عمــل جراحی این مشــکل را پشــت ســر بگــذارد، ولی اینطور نشــد و او در شــروع فصل جاری بــار دیگر از ایــن ناحیه به مشــکل خورد تا بالاخره با تشــخیص پزشــکان، تصمیم قطعــی برای جراحــی روی زانوی 
 او گرفتــه شــد. ایــن بازیکــن روز یکشــنبه، زیــر تیغ جراحی رفــت. بر همین اســاس، رضا درویش مدیرعامل باشــگاه پرســپولیس دیــروز همراه بــا محمد امــام وردی مدیر امور ورزشــی این باشــگاه برای عیــادت از او در بیمارســتان حضور

 پیدا کردند.

روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران

چهارشنبه 1402/07/19
شماره : 1501

در اردوی قبلی ســید حســین حسینی به تیم ملی دعوت نشد و شاید این ذهنیت به وجود آمد 
که ســرمربی اســتقلال روی دروازه بان دیگر نظر ندارد اما قلعه نویی که بنا را روی دعوت از آماده ها 
و باتجربه ها گذاشــته با لحاظ کردن هر دو فاکتور بار دیگر حســینی را به تیم ملی دعوت کرد و به 
نظر می رســد دروازه بان استقلال با واسطه نمایشــی که در پنج بازی گذشته داشته و تیم المپیک 
 را هــم در بازی های آســیایی همراهی کرد تا جام ملت های آســیا دراردوی تیــم ملی باقی بماند.

دیگر بازیکنی که از بخش دفاعی استقلال به تیم ملی فرا خوانده شده صالح حردانی است. البته صالح 
در بازی با مس رفسنجان درترکیب اصلی نبود و یامگا به جای او در پشت دفاع راست بازی کرد اما 
دعوت از حردانی مربوط به بازی آخر اســتقلال نیســت و این بازیکن در بازی های گذشته استقلال 
هرگاه در پست دفاع راست بازی کرد، نمره قبولی گرفت. روزبه چشمی را هم باید دیگر عنصر دفاعی 
دعوت شــده به تیم ملی دانست. بازیکنی که برای هرمربی یک موهبت بزرگ محسوب می شود به 
 این دلیل که هم قابلیت بازی در پست هافبک دفاعی را دارد وهم در پست دفاع میانی بازی می کند.

نکونــام پیش تر از چشــمی در پســت دفاع وســط نیــز بهره گرفته بــود و قلعه نویــی هم برای 
دوپســت روی این بازیکن حســاب می کند. دردایره بازیکنان دفاعی اســتقلال باید محمدحسین 
 مرادمنــد را هــم قــرارداد. این بازیکــن دراردوی قبلــی تیم ملی حضور داشــت امــا دراردوی 

جدید حضور ندارد.
 با این حال پیش بینی می شود امیرقلعه نویی همچنان روی این بازیکن هم نظر مساعد داشته باشد 
و در اردوهای بعدی بازهم از وجود مرادمند بهره بگیرد. هیچ تردیدی نباید داشت که مرادمند به لحاظ 
 فنی شــانه به شــانه مدافعان کنونی است و حتی قابلیت بازی در ترکیب اصلی تیم ملی را هم دارد.

در میان دعوت شــده های جدید اســتقلال نام مهرداد محمدی نیز به چشــم می خورد. نکته حائز 
اهمیــت درباره این بازیکن حضور نه چندان چشــمگیر)به لحاظ دقایق بازی( درترکیب اســتقلال 
اســت امــا ظاهراً همیــن دقایق نه چندان قابل توجه نیز از نگاه ســرمربی تیم ملــی کافی بوده تا 
 محمدی هم در فهرســت تیم ملی قرار بگیرد تا تنها عنصرهجومی دعوت شده از استقلال او باشد.

حال اینکه تصور کنیم قلعه نویی به دلیل گرایشــی که نســبت به بازیکنان دفاعی اســتقلال پیدا 
کــرده، توجه آنچنانی به محمدی نخواهد کرد و شــاید او را به دلیل تعــدد مهاجمان در اردوهای 
آینده از لیســت کنار بگذارد، استدلال درستی نیست چون قلعه نویی اساساً به شکل بازی محمدی 
 اعتقــاد دارد وهمان طور که قبل از اعلام نهایی نام بازیکنان تیم ملی پیش بینی شــد، محمدی در 

فهرست قرار گرفت.
مع الوصف آنچه درلیســت قلعه نویی کاملًا مشهود اســت اینکه سرمربی تیم ملی مهر تأیید زده 
برعملکرد دفاعی تیم نکونام و استقلال فصل جاری به خوبی در رصد او و دیگر اعضای کادر فنی تیم 
ملی قرار دارد. قلعه نویی هم تغییرات دفاعی در استقلال فصل جدید را به وضوح مشاهده کرده و به 
همین سبب 3 بازیکن دفاعی را به اردو فرا خوانده و یک بازیکن دیگر)مرادمند( را نیز زیر نظر دارد 

تا در صورت لزوم به اردو فرا بخواند.
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انتظــار می رود تا ســال ۲۱۰۰ چهره جهان 
تغییرات عمده ای داشته باشد تا جایی که زندگی 
از بسیاری جهات غیرقابل تشخیص خواهد بود و 
این تغییرات شامل جوامع انسانی ساکن در فضا، 

فناوری های آموزش و بازی و جنگ ها می شود.
 به نقل از آی ای، به آخرین قســمت از سری 
گزارش های جهان در سال ۲۱۰۰ خوش آمدید. 
در دو بخــش قبلی، بررســی کردیم که چگونه 
پیشرفت های عمده ای مانند فناوری نانو، مونتاژ 
نانو، زیست فناوری، دانش رایانک، پروازهای فضایی 
تجاری، و قطارهای مافوق صوت، انقلابی در نحوه 

کار، سفر، و زندگی ما به وجود خواهند آورد.
در سومین و آخرین قسمت، بررسی خواهیم 
کرد که چگونه این تحولات به عصر جدیدی در 
آمــوزش، ورزش، اوقــات فراغت و جنگ منجر 
خواهد شد. علاوه بر این، دستاوردها در اکتشاف 
فضا و رشــد در بخش فضــای تجاری منجر به 
زندگی انسان در خارج از زمین در جوامع بزرگ 

خواهد شد.
زندگی و کار در فضا نیز به طور چشمگیری 
بــر زندگی مردم روی زمیــن تأثیر می گذارد و 
 )RLSS(سیستم های پشتیبانی از حیات احیا کننده
و مهندسی زیست محیطی برای بازسازی آب و 
هوا توسعه یافته برای فضا در زندگی روزمره روی 
زمین نیز کاربرد دارند. و البته، همه این پیشرفت ها 
خطــوط بین شبیه ســازی و واقعیت، رباتیک و 
انسان، هوش مصنوعی و حقیقی را محو می کند. 
یک چیز واضح اســت: زندگی هرگز دوباره مثل 

قبل نخواهد شد.
انتظار می رود تا پایان این قرن، پیشرفت های 
عمده ای در مدار پایین زمین)LEO( و فراتر از آن 
انجام شــود. همانطور که در بخش قبلی اشاره 
شد، بشریت می تواند انتظار داشته باشد که مدار 
پایین زمین تا اواســط قرن تبدیل به یک مکان 
بســیار شلوغ شود. در آن نقطه از زمان، خطوط 
فضایی احتمالا توسط فضاپیماهای چندبار مصرف، 
ایستگاه های فضایی تجاری و بسیاری از ماهواره ها 

پر خواهد شد!
تا سال ۲۱۰۰، مدار پایین زمین احتمالا از یک 
محیط تجاری به یک محیط پرجمعیت تبدیل 
خواهد شد. ایجاد یک آسانسور فضایی با استفاده 
از روبان های گرافن در اواخر دهه ۲۰۳۰ به تحقق 

این امر کمک زیادی خواهد کرد.
اطمیمنــان می رود که تا ســال ۲۰۵۰، این 
ســاختار در حال توسعه باشد و تا سال ۲۱۰۰، 

بیش از یک مورد از آن وجود خواهد داشت.
در حقیقت، سه آسانسور فضایی تا پایان قرن 
می توانند وجود داشته باشند که در فاصله مساوی 
از یکدیگر در امتداد خط استوا قرار می گیرند. آن ها 
می توانند آسانسورهایی واقع در شمال برزیل برای 
خدمت به قاره آمریکا، کامپالا، اوگاندا برای خدمت 
به قاره های آفریقا و اوراسیا و جزیره بورنئو برای 
خدمت به شرق آســیا و اقیانوس آرام باشند. از 
طرف دیگر، آن ها می توانند در دریا در جزایر سانتا 
کروز)اقیانوس آرام(، سائوتومه و پرنسیپ)اقیانوس 

اطلس(، و مالدیو)اقیانوس هند( ساخته شوند.
نام های احتمالی برای این آسانسورها عبارتند 
از نردبان، کابل، رشــته، و نــخ یا هر چیزی که 
کشــورهای میزبان تصمیم بگیرنــد. وجود این 
آسانسورها به معنای استفاده محدود از هواپیماها و 
موشک ها خواهد بود. در حالی که احتمالا همچنان 
برای پرتاب محموله های کوچک یا مشــتریان 
خصوصی از فضاپیماها اســتفاده خواهد شد اما 
گروه های بزرگی از افراد و محموله های سنگین با 
آسانسور به مدار زمین و فراتر از آن سفر می کنند.

در نتیجــه، زیســتگاه های مــداری پایین 
زمین)LEOH( می توانند تا ســال ۲۱۰۰ بسیار 
متداول شوند و »جمعیت مداری« را به میلیون ها 
نفر برسانند. این زیستگاه ها شامل ایستگاه های 
چرخان، اســتوانه اونیل یا هــر دو خواهند بود 
کــه می چرخند تــا گرانش مصنوعــی فراهم 
کنند، زیست بوم های کارآمد دارند که به عنوان 
 )RLSS(سیستم های پشتیبانی حیات احیا کننده
عمل می کنند و گردشــگران، مراکز تحقیقاتی، 
کارگران و سایر ساکنین را در خود جای می دهند.

این زیســتگاه ها به سیستم های حمل و نقل 
منظم نیاز دارند، که می توانند شامل فضاپیماهای 
کوچک با پیشــران های یونی باشند که توسط 
راکتورهای هســته ای کوچک کار می کنند. این 
بدان معناســت که خطوط فضایی باید عاری از 
هرگونه »زباله فضایی« باشند که این نیز احتمالا 
به ناوگانی از »سطل گیرهای زباله« رباتیک خودکار 
نیاز دارد تا آن را به طور منظم از مدار حذف کنند.

از آنجایــی که کار حــذف زباله های فضایی 
احتمالا در مرحله قبلی »تجاری سازی« کامل 
شده است، در این مرحله به خوبی اجرا خواهد شد.

به طور مشابه، ایستگاه هایی که در مدار بین 
زمین و ماه قــرار دارند، به ربات های خودمختار 
برای رسیدگی به همه چیز از ساخت و استخراج 
از ســیارک ها گرفته تا خدمات سوخت گیری و 

نوسازی فضاپیماها متکی خواهند بود.

انقلاب در آموزش و جنگ در 
جهانِ سال 2100

دلار  52.750

یورو 56.250

پوند  64.950

درهم  14.750

لیر  1.980

سکه  تمام  31.280.000

سکه نیم  16.300.000

سکه ربع  11.150.000

سکه یک گرمی  6.720.000

قیمت ارز بازارآزاد  )تومان(

طلا و یک جهش هدفمند

عاطفه دهقانی     | کرمان موتور شاسی بلند 
KMC X5 را به عنوان جایگزین خودرو محبوب 
جک S5 با امکانات و طراحی پیشرفته تر و البته قیمت بالاتر 

راهی بازار می کند.
امســال، نمایشگاه خودرو مشــهد میزبان ده ها خودرو 
جدید از سوی شرکت های مونتاژ کننده بود. اتومبیل هایی 
که قرار است به زودی راهی بازار کشور شوند. یکی از آن ها، 
کراس اوور زیبا و جذابی به نام ایکس ۵ بود که کرمان موتور 
آن را با نام تجاری KMC رونمایی کرد. تولید این خودرو در 
 کارخانجــات کرمان موتور آغاز شــده و به زودی راهی بازار

 KMC کشور خواهد شد. کرمان موتور می گوید شاسی بلند 
 S5 نســخه پیشــرفته خودرو محبوب و پرفروش جک X5
است و با توجه به تجربه خرید موفق جک اس ۵، احتمالا با 
استقبال خوبی از سوی متقاضیان خودروهای شاسی بلند ۵ 

نفره مواجه خواهد شد.
گرچه هنوز قیمت این محصول مشــخص نیســت، اما 
مطمئنــا گران تر از جک اس ۵ خواهد و فروش آن نیز طی 

هفته های پیش رو آغاز خواهد شد. این شاسی بلند چینی 
 TGDi وزن ۱.۵ تنی دارد و یک پیشرانه ۱.۵ لیتری توربو شارژ
در زیر کاپوت آن حضــور دارد که قادر به تولید توان ۱۸۱ 

اسب بخار و گشتاور ۳۰۰ نیوتن متری است.
این نیروی تولید شده توسط گیربکس ۶ سرعته اتوماتیک 
دو کلاچه به چرخ هــای جلوی خودرو انتقال پیدا می کند. 
این خودرو می تواند با پیشرانه ۱.۵ لیتری خودش در کمتر 
از ۱۰ ثانیه از شــتاب ۰ به ۱۰۰ کیلومتر بر ســاعت برسد. 
مصرف ســوخت آن هم در بهترین حالت می تواند ۷.۵ لیتر 
در هر ۱۰۰ کیلومتر باشد. لازم به ذکر است که این خودرو 
 Sehol( ۶ در چین توسط شرکت جک و با نام سهول ایکس

X6( عرضه می شود.

آپشن ها و امکانات کی ام سی ایکس 5
در اولین نمونه های تولید شده شاسی بلند KMC X5 که 
در مشهد رونمایی شده، شاهد استفاده از امکانات زیر بودیم:

دسته دنده الکتریکی

سنسورهای نور و باران
اتو هلد

ترمز پارک برقی
کروز کنترل

فرمان کمکی برقی
سقف پانوراما برقی

سامانه کنترل پایداری الکتریکی
سامانه کنترل شروع حرکت در سر بالایی

سیستم تهویه الکتریکی دستی
نمایشگر لمسی با پشتیبانی از اندروید اتو و اپل کار پلی

LED چراغ های
صندلی برقی راننده همراه با حافظه و گرم کن

چهار کیسه هوا
سیستم صوتی پیشرفته با نورپردازی

حالت گیربکس اسپرت
دوربین ۳۶۰ درجه ای

نمایشگر جلو آمپر دیجیتالی

با ادامــه ی درگیری ها در منطقه، طــلا که روز قبل 
شاهد جهش کم سابقه بود، امروز به بالاترین سطح یک 
هفته ای رســید. به نقل از اینوســتینگ، قیمت طلا روز 
سه شــنبه، به بالاترین حد خود در بیش از یک هفته ی 
اخیر رسید. گفتنی است هر اونس طلا که آخرین بار، در 
سطح ۱۸۶۰.۲۱ دلار ثابت ماند، به ۱۸۶۵.۱9 دلار رسید 
که بالاترین قیمت از ۲9 ســپتامبر بود؛ از ســوی دیگر، 
قیمــت طلای آمریکا با ۰.۵ درصد افزایش به ۱۸۷4.۱۰ 
دلار رسید.در چشم انداز سایر فلزات گرانبها، پلاتین ۰.۳ 
درصد افزایش یافت و به ۸۸9.۰۵ دلار رسید و هر اونس 
نقره با ۰.۷ درصد کاهش به ۲۱.۷۳ دلار رسید. به علاوه، 

پالادیوم با ۰.۶ درصد افزایش، به ۱۱4۶.۳۷ دلار رسید.
فلز زرد یک روز پس از ثبت افزایش های شدید ناشی از 
بروز عدم اطمینان بازار که ناشی از ناامنی های خاورمیانه 
بود، به این سطح رسید و البته در این بین، تأثیر اظهارات 
جنگ طلبانه ی مقامات ارشد فدرال رزرو آمریکا را بر بازده 

دلار و اوراق قرضه نمی توان نادیده گرفت.
آنچه مســلم اســت در روزهای اخیر، درگیری های 
نظامی منطقه، باعث افزایش تقاضا برای دارایی های امن 
و همچنین نفت شده است که این امر، مسیر افزایش ۱.۶ 
درصدی طلا را در روز دوشنبه هموار کرد که بزرگترین 

جهش یک روزه ی آن در پنج ماه گذشته بوده است.
اما داستان به همین جا ختم نشد و این درگیری، تهدید 
به نوسانات بیشتر را برای سرمایه گذاران به همراه دارد؛ چرا 
که پیش از فصل درآمد شــرکت ها و داده های مهم تورم 
ایالات متحده در این هفته، بر نوسانات موجود افزوده است.

کایل رودا، تحلیلگر بازار مالی در کپیتال.کام، رویدادهای 
خاورمیانه را عامل فراهم کننده ی کاتالیزور برای بازگشت 
طلا از شرایط فروش اشباع تلقی کرد. البته وی نرخ های 
آمریکا را محرک بزرگتری برای قیمت طلا می داند که با 
وجود بازده مثبت، نقطه ضعفی برای فلز زرد محســوب 
می شــوند.طلا از دیرباز تاکنون، در مواقع عدم اطمینان 
اقتصادی به عنوان یک سرمایه گذاری امن در نظر گرفته 
شده اســت، اما از آنجایی که سودی به همراه ندارد، در 

پی افزایش نرخ بهره، جذابیت خود را از دست می دهد.
از طرفی، مقامات ارشــد فدرال رزرو در روز دوشنبه 
اعلام کردند کــه افزایش بــازده اوراق قرضه بلندمدت 
می تواند فدرال رزرو را از تشدید نرخ سیاستی کوتاه مدت 
خود منصرف کند. و در همین راستا، شاخص دلار آمریکا 
با عقب نشینی بازدهی شــاخص ۱۰ ساله خزانه داری از 
بالاترین سطح سال ۲۰۰۷، کاهش یافت.گذشته از این ها، 
اظهارات فیلیپ جفرسون، نایب رئیس فدرال رزرو و لوری 
لوگان، رئیس فدرال رزرو دالاس، احتمال افزایش بیشتر 
نرخ بهره فدرال رزرو را در ذهن سرمایه گذاران، کمرنگ 
کرد.هم اکنون، صورتجلسه ی سپتامبر بانک مرکزی ایالات 
متحده که قرار اســت در روز چهارشنبه برگزار شود، در 

کانون توجه فعالان بازار قرار دارد.

با تداوم ناآرامی ها در منطقه خاورمیانه، قیمت نفت 
خام و شاخص های نفتی امروز کاهش یافت.

به نقــل از رویتــرز، قیمت نفت، در پــی افزایش 
بیش از 4 درصدی در جلســه ی قبل، در روز سه شنبه 
کاهــش یافــت؛ در همین راســتا، نفت خام وســت 
تگــزاس اینترمدیــت آمریکا بــا ۳۱ ســنت یا ۰.4 
درصــد کاهش به ۸۶.۰۷ دلار در هر بشــکه رســید 
 و نفــت خــام برنت نیز با ۳۰ ســنت یــا ۰.۳ درصد 
کاهش، ســطح ۸۷.۸۵ دلار در هر بشکه را ثبت کرد. 
هر دو شــاخص در روز دوشــنبه بیش از ۳.۵۰ دلار 

افزایش یافتند.
در حالی که درگیری ها تا شــب دوشنبه ادامه دارد 
و اســرائیل با موجی از حملات هوایی به غزه، به اقدام 
تلافی جویانه دســت زد، نگرانی ها پیرامون اختلالات 
احتمالــی عرضه در بحبوحــه ی درگیری های نظامی، 

معامله گران را محتاط نگه می دارد.
تحلیلگران ING در روز ســه شنبه با اشاره به عدم 
اطمینان در سراســر بازارها که ناشــی از ناآرامی های 
ژئوپلیتیکی اســت، خاطرنشــان کردند: »از آنجا که 
انتظــار مــی رود که آمریــکا تحریم های نفتــی را با 
شدت بیشــتری اعمال کند، موضوع افزایش قیمت ها 
بــر روی میز باقی می ماند.«به علاوه، گرچه اســرائیل 
نفــت خام بســیار کمی تولیــد می کند، امــا بازارها 
 همچنان نســبت به تشــدید درگیری ها ابراز نگرانی 
کردند؛ چرا که این ناامنی می تواند به عرضه ی خاورمیانه 
آســیب برساند و کســری مورد انتظار را برای بقیه ی 

سال، بدتر کند.

هایما اس 5 جدید با آپشن 
جک برقی صندوق عقب

ایران خودرو، هایما اس ۵ جدید را با آپشن جذاب جک برقی 
صندوق عقب تولید خواهد کرد. این جک به صورت هوشمند و 

کاملا خودکار درب پشتی را باز و بسته می کند.
ایران خودرو به زودی هایما اس ۵ جدید را با آپشــن تازه ای 
راهی بازار کشور خواهد کرد. به گفته مدیران ایران خودرو، استقبال 
چشمگیر مشتریان از آپشن جک برقی صندوق عقب خودرو 
هایما اس ۷ پلاس، این شرکت را مجاب کرده تا این آپشن را در 

خودرو S۵  نیز به کار ببرند و به بهبود آسایش و راحتی مشتریان 
در استفاده از خودرو خود کمک کنند. ایران خودرو درباره تولید 

و مونتاژ این خودرو با آپشن جدیدش می گوید:
تولید هایما S5 با جک برقی صندوق عقب نشان دهنده اهمیت 
تقاضا و درخواست مشــتریان از ایران خودرو است. ما همواره 
برای ارتقا سطح کیفی و راحتی سواری با محصولاتمان هستیم 
تا بتوانیم اتومبیلی شایسته را در اختیار مشتریانمان قرار دهیم.

شاسی بلند شاسی بلند KMC X5KMC X5 محصول جدید کرمان  محصول جدید کرمان 

عقب نشینی نفت در پی 
ناآرامی منطقه

گام های دولت سیزدهم 
برای حمایت از عشایر و 

روستاییان

در طول دو سال فعالیت 
دولت سیزدهم تا کنون، 

حمایت از عشایر و روستاییان 
یکی از برنامه های در دستور 
کار دولت بود، که همزمان با 
روز ملی روستائیان و عشایر 

)16مهر( بخشی از اقدامات 
انجام شده دولت در این حوزه 

را مشاهده می کنید.

  اینفوگرافیک

بوهای مختلف روی رنگ هایی که می بینیم چه تاثیری می گذارند؟ دانشمندان می گویند یک 
همبستگی بین بو و رنگ وجود دارد که کاملًا معمول است.

 بــه نقل از آی ای، یک مثال از حس آمیــزی)synesthesia(؛ یک پدیده ادراکی 
که در آن فعال شــدن یک مسیر حسی یا شناختی منجر به تجربیات غیرارادی 
در مســیر دیگر می شود، ایده »بوی رنگ« یا ارتباط بوها با رنگ هاست. در این 
شرایط، کسانی که »حس آمیزی رنگ-بو« را تجربه می کنند، فکر می کنند که 

بوها رنگ های متناظری دارند.
بــه نقل از ویکی پدیــا، حس آمیزی، حس ترکیبی یا هم حســی، فرآیندی 

عصب شناختی است که در آن، تحریک یک مسیر حسی یا شناختی منجر به تحریک 
یک مسیر حسی دیگر می شود. هم حسی در واقع به نوعی ترکیب حواس است، به این 

صورت که مثلًا فرد با شنیدن یک کلمه، مزه ای در دهان خود حس می کند.

اکنون یک مطالعه جدید نشان می دهد که این پدیده ممکن است در واقع شایع تر از آنچه 
قبلًا انتظار می رفت، باشد.

دکتر رایان وارد، استاد ارشد دانشگاه جان مورز لیورپول بریتانیا در بیانیه ای 
درباره این پژوهش جدید می گوید: در اینجا ما نشان می دهیم که وجود بوهای 

مختلف بر نحوه درک انسان از رنگ تأثیر می گذارد.
۲4 زن و مرد بالغ بین ۲۰ تا ۵۷ سال در آزمایش دکتر وارد و همکارانش 
مشــارکت کردند تا وجود و قدرت همبســتگی بو و رنگ مشخص شود. در 
طول مدت این آزمایش، شــرکت کنندگان در مقابل یک صفحه نمایش در 
فضایی عاری از محرک های حسی مزاحم می نشستند. هیچ یک از آنها نگفتند 
که کور رنگ هســتند یا حس بویایی ضعیفــی دارند و همچنین از عطر و ادکلن 

استفاده نکرده بودند.

تاثیر بو روی رنگ هایی  که می بینیم
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